


Poder emancipar-te 
té un valor incalculable
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COCENTAINA dia a dia

Obres i serveis

LA REGIDORIA D’OBRES I SERVEIS DE L’AJUNTAMENT DE COCENTAINA
posa a disposició dels veïns i veïnes la següent adreça electrònica per a suggeriments

o avisos de desperfectes i qualsevol cosa que vegen per a reparar.
obresiserveis@cocentaina.org

WhatsApp: 699-83-38-61
Entre tots fem el poble gran!

Neteja de les fonts del parc del Ferrocarril

Desbrossament i neteja dels camins

Renovació del parc  de “ La Torreta”



3Revista El Comtat agost 2024ARTICLES d’opinió

Em preocupa

Hem aplegat a un dels mesos més 
calorosos de l’estiu. Estem comprovant 
com les temperatures cada any pugen 

amb intensitat, els quaranta graus els superem 
moltes vegades. Vulga'm o no, tenim una crisi 
climàtica molt forta.

Les eleccions que fa poc temps s’han realitzat a 
Anglaterra i a França ens han donat als espanyols 
una lliçó que cal tenir en compte. Aquests 
dos països que tenen una democràcia molt 
consolidada han dit NO a l’entrada dels partits 
d’extrema dreta als governs. Ací al contrari, els 
hem obert les portes de bat a bat i han format 
governs de coalició que sols han durat un any.

Cada dia EM PREOCUPA més la situació del 
trànsit a la nostra localitat. Els conductors fent 
cas a idees extremistes que omplin les xarxes, fan 
el que es dona la gana. Els passos de vianants 
són un perill. Els cotxes no paren perquè passes, 
has de parar tu perquè ells passen. Quan estem 
creuant ells continuen passant per l’altre costat 
a molta velocitat. Pareix que els cotxes nous han 
eixit de les fàbriques sense intermitents. Cada dia 
menys gent els utilitza i no saps les maniobres 
que volen fer. La velocitat és molt alta. Els senyals, 
ni cas. Ha hagut de posar l’Ajuntament en molts 
carrers reductors de velocitat. El Passeig s’ha 
convertit en un aparcament. Aparquen damunt de 
les voreres, als passos de vianants… No s'adonen 

del poble que tenim, del plaer d'anar caminant a 
tots els llocs, gaudir del centre històric, passejar 
per qualsevol lloc, sense necessitat d’agafar el 
cotxe? No sabeu el que us perdeu.

EM PREOCUPA, que l’Agenda Cultural que ens 
informa de les activitats culturals del nostre poble, 
aplega als nostres carrers cada mes, més tard. En 
juliol aparegué el dia 9 quan algunes activitats ja 
s’havien fet, però açò passa des del primer dia. 
No poden canviar-les a principi de mes?

EM PREOCUPA que des de fa molts anys els 
pressupostos municipals acaben tancant l’any 
amb uns romanents escandalosos. L’any passat 
el romanent (els diners que han sobrat del 
pressupost anual) fou de 5.004.782,68 euros. Per 
què sobren tants diners quan les necessitats del 
nostre poble no estan cobertes? L’Associació de 
Veïns a les reunions municipals de Participació 
Ciutadana ho preguntava cada any i ni l’alcalde 
ni la secretària ens donaven una resposta creïble. 
Ens la poden donar vostés?

Podria seguir amb més temes que aquest 
humil jubilat que intenta aplegar a ser un ciutadà 
i reclame molta més informació municipal en 
aquesta revista. Ja heu començat, però queda 
molt camí per recórrer.

Salut per a tothom i bones festes.
Paco Fster

Nova associació en Els Algars

Escribim estes lletres per a donar a conèixer 
la nova associació que hem creat en Els 
Algars amb l’objectiu de canalitzar les 

propostes veïnals que ajuden a millorar la vida 
dels residents. Si algú vol posar-se en contacte 
amb nosaltres pot adreçar-se al correu electrònic 
veinsdelsalgars@gmail.com 

A més, aprofitem l’avinentesa per a sol·licitar a 
l’Ajuntament de Cocentaina llocs d’aparcament, 
ja que l’augment de famílies i, sobretot, de dones 
i hòmens que treballem fora de la nostra llar, fa 
que haja incrementat el número de vehicles. La 
bona convivència, que és la base de la nostra 

associació, requereix que li donem caràcter 
d’urgència a la habilitació de llocs d’aparcament 
en una ubicació sol·licitada en sol municipal; 
per la qual cosa pensem que no seria una gran 
despesa per a l’Ajuntament fer viable el projecte 
existent i, a banda, suposaria un notable benefici 
per als residents dels Algars.

Amb la il·lusió de veure prompte realitzat 
el projecte de l’associació, ens acomiadem 
convidant a tot aquell que tinga alguna proposta 
que ens la faça arribar.

Associació de Veïns dels Algars
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Un linchamiento similar a la contramanifestación 
del año 1992

El pasado 2 de julio tuvo lugar una reunión 
de Caps de Filà donde Els Borts sufrimos 
el mayor linchamiento nunca dado a una 

filá en Cocentaina. 
Fue la Junta de Fiestas la que nos empujó a 

tomar las medidas que creyéramos oportunas 
para defender nuestros derechos. Por ello, 
escribimos al Síndic de Greuges y al Ayuntamiento 
denunciando una DISCRIMINACIÓN hacia 
nuestra filá, por incumplimiento de Estatutos y 
usurpación de nuestra identidad, y un posible 
delito de INCITACIÓN AL ODIO, ya que miembros 
de los Muladíes cantan insultando gravemente 
a un miembro de nuestra filá. Por tanto, nuestro 
objetivo, basándonos en la ley de Asociaciones, era 
paralizar la subvención hasta que se solucionase. 
Intervención y secretaría la bloquearon.

 En el inicio de reunión se nos acusó de que no 
habría subvención por nuestra culpa y empezó la 
lapidación. Pero lo grave del asunto era que la Junta 
sabía que la subvención se iba a pagar, porque 
se le escapó al señor Monar al final de la reunión. 

Justo él y la señora Insa tuvieron una reunión 
un día antes con el Ayuntamiento. Es evidente 
que lo que se acordó fue lo que se le escapó.

¿Y por qué no lo dijeron al principio de la 
reunión? Ello demuestra la MALA FE de esta 
Junta y que su misión era echarnos encima al 
mundo de la festa contestana. Y lo consiguieron, 
porque nos acribillaron. La Junta de Fiestas 
hilvanó a conciencia el linchamiento. Y salieron 
los de siempre: “Que sepa todo el mundo quien 
ha provocado esta situación”, decía el Cap de 
Filá dels Cavallers de Lluria. “Os vamos a tumbar 
todas las votaciones”, el de los Maseros. “Que 
vayamos a los juzgados”, la de los Muladís. “Yo 
mando en mi fila (a Rafa Valls)”, decía el Kabileño. 
El resto de Caps de Filá, en SILENCIO (¿cobarde 
o cómplice?). Luego, visca la germanor (pero la
suya, claro). Aprovechamos estas líneas para 
agradecer a la filá Sahorins su defensa activa 
de la legalidad. 

Y, en lugar de terminarse este infinito culebrón, 
se abren nuevos capítulos. Paralelamente a 
entregar dinero público sin cumplir la ley de 
Asociaciones, los Caps de Filá, menos Borts y 
Sahorins, firman un documento donde “justifican” 
una FALSIFICACIÓN realizada en los Estatutos 
que nos perjudica directamente. Se vuelve a 
enredar el asunto.

 Hace 35 años se nos pidió una sentencia. 
Lo que está pasando en Cocentaina es MUY 
GRAVE y al final cada cual tendrá que asumir 
su responsabilidad. Seguimos exigiendo que se 
respete nuestra identidad propia y ser como los 
demás. Mientras, vamos a continuar luchando, 
caiga quien caiga. No nos queda más remedio

Rafa Valls. Cap de filà
Filà Bereberes “Els Borts” (1939).
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Presentació càrrecs festers 2024
Redacció. Fotos: Silvia Botella

Una nit atípica, però que per a res va deslluir 
l’acte de la presentació de càrrecs i cartell 
de les festes contestanes de 2024.

Res presagiava la tronà que al voltant de les 19 
va començar i que quasi desbarata aquesta nit 
tan especial. La junta de festes va estar decorant 
l’escenari, preparant-ho tot junt al càtering al Pati 
d’Armes del Palau comtal, però la climatologia va 
voler estar present i la tronà va ser de vertigen, 
d’aquestes que no para, amb aire i que fa obligar 
a canviar l’acte de la presentació de càrrecs.

Gràcies a la ràpida actuació de la Junta de 
Festes i al suport de l’Ajuntament de Cocentaina, 
es va traslladar tot al Teular per a que l’acte 
poguera dur-se a terme, mentrestant al Palau, 
el càtering ho recomponia tot i preparava el Pati 
per a que la gent poguera disfrutar del sopar.

L’acte es va endarrerir a les 10 de la nit, i el 
teular es va omplir de gom a gom per a donar 
pas a l'acte de la presentació, de manera oficial 
dels 4 càrrecs de 2024.

L’acte que va estar conduït per la periodista 
Anna Cortés i Morant va començar amb les 
paraules del president de la Junta de Festes, 
Rafel Monar.

Tot seguit va tindre lloc un dels moments més 
esperats, el descobriment del cartell anunciador 
de les festes contestanes, obra de la dissenyadora 
gràfica contestana Neus Ferrándiz Pérez.
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Seguidament va ser rebuda la directora de 
l’himne de festes, Esther García Ferrer i ja a 
continuació, el Teular es posava en peu per 
a rebre als que seran els grans protagonistes 
d’aquestes festes de 2024: Luís Elías Rade, 
abanderat moro de la filà Kabilenyos; Aina Laura 
Errando Calleja, abanderada cristiana de la filà 
Cavallers de Llúria; Pablo León Vidal, capità moro 
de la filà Muladís i Adolfo Calafat Ferrándiz, capità 
cristià de la filà Maseros.

La vetlada va avançar amb la intervenció 
d'Antonio Hipólito Agulló de la Prida, mantenidor 

de l'acte, i que en el seu parlament va felicitar els 
càrrecs però també va parlar de la seua trajectòria 
festera vinculada a les filaes Almogàvers i Manta 
Roja. A més, va remarcar el caràcter singular 
d'alguns actes de la Festa contestana com la 
Presentació d'Armes a capitans i banderers 
del matí del Dia de Sant Hipòlit, i va fer valdre 
la música festera enaltint la figura d'il·lustres 
compositors com Gustavo Pascual Falcó.

Les paraules de l'alcalde, Jordi Pla, van posar el 
punt d'honor a este acte, que de manera atípica, 
es va celebrar en el Teular.

A l'eixida del Teular va tornar a ploure, però 
tots els assistents van poder traslladar-se al 
pati d'armes del Palau, lloc en el qual va poder 
celebrar-se ja de mitjanit el tradicional sopar a 
l'aire lliure en haver escampat el temporal, una 
gran faena el realitzat pel càtering que va fer 
possible el sopar, fins i tot després de la segona 
tronada.

Allí en el Palau, els protagonistes de la nit van 
signar en el llibre d'honor de la Junta de Festes.

La nit va ser de festa i de música amb la Unió 
Musical Contestana, l’únic que es va suspendre 
va ser la revetla que estava prevista en la plaça 
del mercat.
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Presentació revista-programa de festes
Redacció. Fotos: Silvia Botella

El  divendres 19 de juliol, continuava 
avançant el calendari fester i ho feia amb la 
presentació del programa-revista de festes, 

un gran document que conté el passat, present 
i futur de la nostra festa. El pati del Palau de nou 
va presentar un ple absolut per acompanyar a 
la Junta en aquest acte i poder recollir aquest 
llibre que a més, ens serveix per a participar al 
concurs de música de festa de ràdio Cocentaina.

Noelia Sellés, membre de la Junta de Festes, 
va ser qui va conduir la cerimònia donant pas, 
en primer lloc, a Ernesto H. Ferrándiz Briva autor 
de portada d'esta publicació “he realitzat un 
muntatge fotogràfic en el qual he volgut plasmar 
al patró en el centre, al costat dels escuts de les 
Filaes de càrrec del 2024, deixant així constància 
per al futur dels qui van ser els protagonistes de 
les festes d'enguany. Tot això està emmarcat 

amb els escuts de la resta de formacions festeres 
i en el fons veiem l'emblema de la nostra Junta 
de Festes, són tots escuts en els quals he treballat 
tant per a la decoració de carrer com per a 
l’altar on es troben les relíquies del nostre Patró”. 
Recordem que en este 2024, Ernesto Ferrándiz 
ha sigut també l’autor del cartell de les festes 
patronals de la Mare de Déu.

La vetlada va avançar amb l'explicació dels 
continguts que trobarem en la revista sent 
Marcos Monar, el coordinador d'esta, l'encarregat 
d'enumerar els diferents textos que donen forma 
al volum. En esta edició figuren els saludes 
institucionals al costat del programa d'actes i 
a això se li unix informació sobre cada Filà, els 
noms propis de la Festa 2024, articles sobre Sant 
Hipòlit, la crònica del 2023, el record als festers 
difunts, poesies, les imatges dels xicotets que se 
sumen al cens fester o un apartat titulat ‘Festa i 
Música’. Finalment, destaquen un ampli ventall 
de col·laboracions amb aportacions de diferents 
àmbits i en la part final tenen el seu espai els 
anunciants que fan possible que la mateixa 
Revista haja vist la llum.

En este acte va actuar de mantenidor el fester 
de la filà Muladís amb arrels Almogàvers, Fran-
jo Maíquez Richart, i qui en la seua intervenció 
va expressar el que per a ell suposa la Revista 
de Festes prenent com a referència paraules 
sorgides de cadascuna de les lletres que donen 
forma al vocable ‘Sentiment’. Una al·locució 
molt aplaudida, que va agradar molt al públic 
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en general i a l'àmbit fester en particular, i que 
va encaminar el mateix acte cap a la seua recta 
final. Els parlaments del president de la Junta de 
Festes Rafael Monar i de l'alcalde de Cocentaina 
Jordi Pla, va culminar esta presentació del 
programa-revista de Festes.

La revista es pot adquirir en les llibreries i 
estancs de costum.
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Esther García, directora del’himne de festes 2024
Redacció. Fotos: Silvia Botella

Esther  García Ferrer  serà enguany 
l ’encarregada d’encetar la tr i logia 
morocristiana de Cocentaina amb la 

interpretació del “Visca la Festa”, ella és la 
directora de l’himne de festes amb lletra de 
Gerard Mur i música de José Insa.

Esther des de ben menuda a estat vinculada 
a la música, més en concret a la Unió Musical 
Contestà i de la mà del seu pare Mario García, 
home que es desvivia per la música i que 
sens dubte ha sigut i és tot un referent per al 
creixement de la banda. Als nou anys començava 
aquest camí musical d'Esther, una xiqueta, la 
primera, que va entrar a formar part de la banda. 
Va triar la flauta travessera, però el que aquella 
xiqueta no imaginaria mai, és que eixa seria ja la 
seua vida professional i que la música formaria 
part del seu dia a dia no ja com una afició, sinó 
també com la seua professió.

Esther va estudiar flauta travessera amb el 
mestre Pérez Vilaplana i als 11 anys, entra a 
formar part de la banda, sent la primera dona 
contestana en formar part d’una agrupació 
musical. Va obtenir el títol de professora Superior 
de Flauta Travessera amb la catedràtica Carolina 
Lluch al Conservatori “Òscar Esplà” d’Alacant. 
Professionalment, ha realitzat diversos curos 
de perfeccionament amb grans professionals 
com ara M.Dolores Tomás, Joaquin Gericó o 
Raymond Guiot. Ha sigut professora de flauta 
travessera i iniciació a l’escola de música de la 
Unió Musical Contestana i també a l’Escola de 
les Joventuts Musicals del Comtat, formant a 
nombrosos flautistes de tota la comarca.

La seua vida ha sigut música i tant és acció, 
que es va casar en un músic, Reces Sellés i els 
seus dos fills, Laura i Mario també són músics.

Per a Esther aquest fet de dirigir l’himne de 
Festes suposa retre un homenatge a tota eixa 
gent que l’ha acompanyada en este camí 
musical: son pare, el mestre Pérez Vilaplana i 
tants altres músics que malauradament no es 
troben entre nosaltres, “serà un moment molt 
especial on vull tindre present a tota la meua 
família, la de casa i la de sang així com la família 
musical”.

Esther encara recorda com va ser l’elecció de 
l’himne de festes, “jo estava allí tocant. El jurat va 
triar entre les obres que s’havien presentat”, per 
tant, ella va ser la primera a interpretar aquest 
himne “va ser un dia que recorde amb molta 
estima, hi havia diverses aüssés i la banda les 
vam tocar per a que es triara l’himne que uja 
s’ha convertit en tot un emblema per als festers 
i festeres de Cocentaina”.

Visiblement emocionada el dia de la presentació 
càrrecs, Esther va disfrutar aquest acte com a un 
preàmbul molt especial de tot el que viurà aquest 
any “era com si tornara a entrar en la banda, em 
vaig sentir molt bé i vull agrair a la Junta de Festes 
i en especial a Vicedo el que hagen pensat en mi”,

El dia 9 d’agost, encetarà el “passeillo" passeig 
cap avall amb la seua banda, la Unió musical 
contestana i baixarà amb el pasdoble “Mario, 
el president", peça que Antonio, requinto, li va 
dedicar al seu pare, sens dubte, l’emoció serà 
un factor especial en aquesta dona on la música 
ha sigut una melodia costant en la seua vida i 
professió.

Si important serà la seua entrada al Pla, més 
emocionat serà el fet de poder dirigir al seu home 
i a la seua filla que es trobaran tocant entre els 
músics i amb un trosset de cor a Mèxic que és 
on està el seu fill (està estudiant allí).

La festa és música, és sentiment i és emoció i 
enguany amb Esther ho viurem tot!! Enhorabona 
Esther!!
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Neus Ferrándiz, autora del cartell de les festes 
de Moros i Cristians 2024
Redacció. Fotos: Silvia Botella

La nostra festa té imatge i esta es desvetlava 
el passat 6 de juliol en l’acte de la presentació 
de càrrecs i cartell. La Junta de festes 

enguany va apostar per la joventut i al temps 
la professional d’una festera contestana: Neus 
Ferrándiz Pérez.

Des de ben menuda ha tingut un vessant 
artístic que ha fet possible que decantara els 
seus estudis cap al batxillerat artístic a l’Andreu 
Sempre d’Alcoi.

L'any 2022 va rebre la titulació de Dissenyadora 
Gràfica a l’EASD d’Alcoi.

Tot i la seua curta trajectòria artística, cal 
destacar de Neus el disseny i creació de 
l’heràldica de l’Esquadra de negres dels Mudèjars 
l'any 2022 i el projecte de final de grau (TFG), del 
disseny i creació d’un joc de taula anomenat 
"Furs", que tracta sobre la incentivació de la 
llengua valenciana als diferents territoris del País 
Valencià. Amb aquest treball, i mitjançant el joc 
s’aconseguix capacitar al públic del lèxic que 
es troba en desús, fomentar els coneixements 
culturals i lingüístics valencians i tindre una 
nova conceptualització de la llengua, fent-la més 
accessible, dinàmica i divertida.

En l’actualitat exercix com a dissenyadora gràfica 
a una empresa de publicitat i màrqueting a Alcoi.

El seu vincle amb la festa li ve de part de son 
pare i sempre arrelada a la filà Mudèjars.

Les seues inquietuds i coneixements artístics, 
amb la seua corresponent formació fan de Neus 
una persona creativa, imaginativa i amb un 
perfecte coneixement de les noves tecnologies, 
arribat al públic en un mercat tan complicat com 
és el màrqueting, creant campanyes d’estiu, 
Nadal, festes, hivern....

El secret millor guardat veia la llum al Teular 
i de seguida, un gran aplaudiment mostrava 
el beneplàcit del públic al veure el cartell que 
anunciaria la nostra festa per tot arreu.

“Com podeu vore, trobem un disseny senzill i 
a la vegada elegant, tant a la seua composició, 
com als seus colors i a la seua tipografia. Pel 
que fa a la composició general del cartell, he 
treballat en un fons fictici d'indumentària festera, 
diferenciades pels dos bàndols, el moro i el cristià, 
fent una representació genèrica d'aquestes dos 
cultures. A la part superior, trobem una cota de 
malla metàl·lica i una espasa, en representació 
cristiana, i a la banda inferior, per a representar el 
bàndol moro, un teixit amb estampat de Damasc 
amb les seues respectives borles, fent referència 
tant a les faixes com els bombatxos. Sobre 
aquesta imatge d'indumentària, encontrem una 
base blanca, que crida l'atenció a primera vista, 
aquesta taca cobrix part del fons i dona pas al 

nostre patró, Sant Hipòlit. En una contraforma, 
veiem la silueta en un primer pla i tallada. Aquesta 
forma de representar a Sant Hipòlit, ens fa veure 
la part de la indumentària, afegint profunditat i la 
representació dels dos bàndols, accedint al cor 
de la festa, fent d'aquesta la part més central i 
comunicativa de tot el disseny. Tipogràficament, 
he optat per una font que combina elegància i 
una fàcil lectura que ens recorda a l'escriptura 
manual. Aquesta s'ha aplicat tant a les dates 
que s'encontren a la part superior, com als títols 
principals, fent una composició visual molt neta 
i clara. La paleta de colors inclou tons verds i 
grocs, amb un èmfasi especial en el verd, que es 
ressalta sobretot en la tela del bàndol moro. Les 
borles, d'un to taronja, complementen aquesta 
elecció cromàtica, que he utilitzat tant per a la 
base dels teixits com per a les tipografies centrals. 
A més, s'incorpora una paleta de grisos que 
representa el bàndol cristià, destacant els metalls 
emprats en aquesta indumentària, eliminant els 
característics verd i roig, per afegir el gris, com 
una gamma més distintiva. El cartell es presenta 
amb una simplicitat essencial, però els pocs 
elements aconseguixen representar de manera 
efectiva tots dos bàndols juntament amb el seu 
Patró”. Amb aquesta composició, Neus també va 
posar de manifest el vessant artístic de la festa 
que li ve per part de la família de son pare Alfredo.

Un cartell que ja forma part de la història de la 
nostra Festa.
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Adolfo Calafat, capità cristià de la filà Maseros
Redacció. Fotos: Silvia Botella

En 1998, Adolfo Calafat s’apunta als Maseros, 
coincideix en un any de bandera i tot i que 
era un xicon, la festa sembra en ell una 

estima i un passió que sempre l’acompanyarà. 
En 2009 entra per primera vegada a formar part 
de la junta de la filà i des d’aleshores ençà, ja no 
ha parat i sempre ha tingut algun que altre càrrec 
dins de la mateixa junta de la filà: responsable de 
la loteria, cap de filà, encarregat de la música...

Adolfo és fester de cap a peus, per part de son 
tio s’apunta als Maseros tot i que dins d’ell la 
festa i sobretot la música, ha estat present. Ell és 
net del sr Antonio Ferrándiz, director perpetu de 
l’orquestra de pols i plectre La Paloma.

Adolfo és un emprenedor nat, organitzador 
d’events i una punxa de les que mai està quiet 
i en este any de càrrec segueix demostrant-ho 
amb els seus cavallers, la seua gent, la seua filà...

L’any fester d’Adolfo va començar amb la 
Publicació, ja que junt amb la seua filla Emma, i el 
seu amic Sergio i la xiqueta Valle, van representar 
a la seua filà en aquest acte al mes de juny.

L’any li ha deparat moltes coses: presentació 
de l’heràldica, un gran concert fester amb 
instruments de corda duent així al present, 
l’herència del seu avui Antonio, enjuntades 
amb les altres càrrecs...sens dubte un any que 
marcarà la seua vida festera i que culminarà en 
el moment en que encetem la trilogia de 2024.

Un bon fester toca tots els palos i en Adolfo es 
compleixen aquestes premisses: la de la música 
i la de la festa, sempre amb respecte i disfrutant 
de cada acte de les nostres festes, implicant-

se en l’organització de la mateixa. Enguany 
les viurà diferent, de fet, ja està assaborint el 
significat de ser capità i està fent-ho amb la seua 
dona Zoraida i la seua filla Emma. Un any per 
continuar...enhorabona Adolfo!!

Capità cristià 2024: Adolfo Calafat Ferrándiz
Favorita: Zoraida Castelló Botella
Rodella: Emma Calafat Castelló

Disseny càrrec: Javier Sellés Moltó/ Roberto Pérez Jordá
Marxa càrrec: “Zoremm”, Francisco Valor Llorens
Banda música càrrec: Unió Musical Contestana

Disseny esquadra negres: Javier Sellés Moltó/ Roberto Pérez Jordá
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Pablo León, capità moro de la filà Muladís
Redacció. Fotos: Silvia Botella

La història forma part de la festa, i la història 
i la festa formen part del capità moro Pablo 
León Vidal.

També va ser el seu tio qui va introduir la festa a 
la vida de Pablo i després ja els amics, l’ambient, 
la familía el van fer aterrar en els Muladís. Dins 
de la filà Pablo ha sigut cap de filà, secretari, 
cronista...ha sigut membre de la Junta de Festes 
però sobretot, a Pablo el vinculem en la comissió 
d’arxiu i Patrimoni de la Casa del Fester, un ens 
que es preocupa per vetllar per la nostra història, 
per les nostres arrels, per eixe origen que fan una 
Cocentaina festera.

El seu vessant d’historiador ha fet possible que 
la lletra de Pablo estiga present pràcticament 
en tots els programes festes, sense oblidar la 
seua coordinació del llibre “Un pueblo, una 
fiesta. Moros y Cristianos de Cocentaina” i és 
autor també del text que dona inicia l’entrada de 
Moros i Cristians.  La seua inquietud per saber 
i investigar, fa possible que Pablo conega les 
curiositats i les entranyes de la nostra festa.

La seua facilitat a l’hora d’escriure també ha 
fet que la festa siga sinònim de rises i ho ha fet 
a través dels sainets festers que ha escrit, 4 ja, i 
que s’han representant amb molt d’èxit.

I la música tampoc la podem oblidar, ja que 
Pablo ha sigut percussionista de la colla Mal 
Passet i a més ha escrit diversos espectacles, 
un d’ells, vinculat a la festa i que s’estrenarà l’any 
que ve.

Pablo és una persona molt familiar i ha sabut 
transmetre la festa als seus fills Laura i Álvaro, tot 
i que la seua dona Patri també ha sigut una peça 

fonamental per a aquest any de capitania, no 
sols pe seu sí incondicional, sinó perquè Patri és 
festera, no de taula, sino d’acte i tots dos aprecien 
cada acte fester i el viuen amb total respecte.

Un any: 2024, un càrrec: capità...i una història 
que encara té molt per a contar. Enhorabona 
Pablo!!!

Capità moro 2024: Pablo León Vidal
Favorita: Patricia Gilabert Piera

Rodelles: Laura i Álvaro León Gilabert
Disseny càrrec: Juan Climent Miró

Marxa càrrec: “Kapytan”, Saúl Gómez i Soler
Banda música càrrec: Agrupació Musical d’Ontinyent

Disseny esquadra negres: Juan Climent Miró
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Aina Errando, abanderada cristiana de la filà  
Cavallers de Llúria
Redacció. Fotos: Silvia Botella

De Brussel·les a València, de València 
a Cocentaina... de fallera major de Na 
Jordana a abanderada cristiana de 

Cocentaina... sí, ella és Aina Laura Errando 
Calleja, una jove valenta, decidida que en este 
any de càrrec de la seua filà Cavallers de Llúria 
havia d’eixir en l’esquadra de negres i que 
finalment, serà la màxima representant de la filà 
més jove de Cocentaina.
Les arrels contestana d’Aina, feren possible 
que a l’estiu vinguera al poble i tal com va anar 
creixent, va decidir formar part de la trilogia 
festera contestana, seguint assaborint les festes 
i tradicions valencianes.
A València, ha sigut fallera, la pólvora i la música 
sempre han estat present i a Cocentaina va 
decidir, sense conèixer a ningú, eixir a festes. Va 
enviar un correu a la filà en la que va veure que 
hi havia gent de la seua edat i així, va aterrar als 
Cavallers de Llúria.
Aina és una xicona d’un somriure apegalós i 
escandalós, amb una mirada dolça i que ha 
descobert la festa. Ella no la viscuda de menuda, 
bé sí, però no des de dins.
Arran d’aquell e-mail escrit als Cavallers, Aina 
va entrar a formar part de la filà i va trobar gent, 
companyerisme, sentiment...tant és així, que tot i 
treballar a Brussel·les (és periodista), el seu vincle 
en Cocentaina no l’ha perdut. Sa mare Sisi i sa tia 
LuzMila han fet possible que Aina siga socarrà i 
son pare Fernando, li ha inculcat l’estima per la 
tradició i la festa, fallera en aquest cas.
Les noves tecnologies són una eina fonamental 
per retallar distàncies i de fet, Aina ha estat i està 
present en tot el que ateny al boato d’aquest any 
de capitania, disfrutant i assaborint cada moment 
que este càrrec li depara: ajuntades amb els 

altres càrrecs, molts actes festers, moments 
viscuts i compartits amb les seues cavalleres, 
les seues dames, l’esquadra de negres de la 
que ella formava part...unes festes enguany que 
travessaran fronteres i on la germanor serà més 
present que mai, conjuminant tradicions que 
ens fan ser únic a tot el País Valencià: el foc i la 
pólvora; la música i l’espectacle; la devoció i la 
festa. Enhorabona Aina!!!

Abanderada cristiana 2024: Aina Laura Errando Calleja
Disseny càrrec i favorites: Al Azraq (Ernesto Ferrándiz)

Marxa càrrec: “AnaLaura”, Francisco Valor Llorens
Banda música càrrec: Música Primitiva Apolo d’Alcoi

Disseny esquadra negres: Al Azraq (Ernesto H. Ferrándiz)
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Luis Rade, abanderat moro de la filà Kabileños
Redacció. Fotos: Silvia Botella

I si des de Brussel·les ens aterra l’abanderada 
cristiana...des d’Argentina arriba l’abanderat 
moro de Cocentaina de 2024: Luis Elias Rade 

Moreyra, més conegut com el Pibe.
La història de la festa de Luis és molt singular, 

perquè ell quan les va veure, va dir “algun dia 
jo eixiré” i va ser de la mà del seu amic Juanvi 
Ripoll qui tastaria el gustet de la festa. Ho va fer al 
bàndol moro i als Muladís. També va ser gràcies 
a un càrrec, el de Francisco Prats quan arribaria 
als Kabileños, filà on es va quedar i on sempre 
que ha anat s’ha sentit com a casa.

La feina ha fet possible que Pibe no haja tingut 
una continuïtat en la filà, però el que és cert és 
que allí va arrelar la seua vida festera, amb amics 
que l’han marcat en la seua trajectòria: alguns 
encara continuen, altres, malauradament ja no 
estan, però que de segur que al costat de Sant 
Hipòlit, compartiran amb ell aquest any de càrrec.

Luis és una persona emocional, ple de 
sentiment i amb un cor que no li cap al pit. S’ha 
involucrat en la societat contestana al cent per 
cent, fent seues les tradicions, l’esport...tot aquell 
que l’ha buscat l’ha trobat i sempre amb un si. 
Treballador i voluntariós, allí on fa falta, està el 
Pibe i amb un humor excel·lent.

En la filà ha sigut conserge, ha portat la bandera 
i és l’encarregat de la retreta. Com a bon argentí 
sap muntar unes "parrillades" que fan molt bon 
ambient i quan es compromet a alguna cosa, 
està al cent per cent. 

La seua dona Eva l'ha recolzat en tot, són una 
parella ideal: ella més tímida, callaeta i ell un 
torbellí que no para ni baix l’aigua i que tot en ell 
és sentiment i emoció. La família és el més gran 

i ell està sentit esta estima no sols per part dels 
Kabileños o de la gent que el coneix i l’estima sinó 
per part de la seua dona Eva i els seus tres fills 
Damian, Priscila i Lucas que amb son pare, estan 
descobrint el que significa ser bandera i com 
es viuen, des de dins, les festes de Cocentaina. 
Enhorabona Pibe!!!

Abanderat moro 2024: Luis Elias Rade Moreyra
Favorita: Eva Elsa Landini Ramos

Rodelles: Damián Rodrigo, Priscila i Lucas Luis Rade Landini
Disseny càrrec: El Molinar

Marxa càrrec: “Kabylie”, Francisco Valor Llorens
Banda música càrrec: Unió Musical d’Albaida L’Aranya”

Disseny esquadra negres: Al Azraq (Ernesto H. Ferrándiz), Kike Alcaraz i 
Pau Olcina
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Gent de poble
Juan León Vidal

Tot i que l’escriptor és el meu germà, només 
per una vegada vull redactar i compartir 
aquest escrit que pretén ser un senzill 

homenatge a les persones que estimen la seua 
terra i els seus orígens. 

La vida em va portar de ben jove a deixar el 
poble i, tot i que sempre he estat lligat a ell, ara 
en la maduresa és quan he sentit el significat de 
“sentir-se arrelat”. Al llarg de tots aquests anys 
he passat per diverses etapes on el sentiment 
pel poble anava canviant: enyorança, emoció 
per descobrir nous mons, indiferència i fins i tot 
alleujament per estar lluny  en algunes etapes... 
Va ser fa pocs anys (la crisi dels quaranta...) 
quan se’m va despertar el sentiment d’enyorar 
i valorar molt més la “meua Cocentaina”. 
Recorde de xiquet que fins i tot, en segons 
quins contextos, “ser de poble” podia tenir 
connotacions pejoratives, ara però, amb el pas 
del temps i una visió  més ampla i madura de 
la vida sent el canvi d’aquest paradigma. He 
de confessar que aquest sentiment d’identitat 
arriba fins a tal punt que m’he de controlar quan 
em creue amb el cotxe per Barcelona (on ara 
visc) en plena AP7 amb camions  de l’empresa 
contestana GB Grupajes i he de contenir-me 
per no fer-los “llumaes” o treure la mà i saludar 
al xòfer... Sempre em dic a mi mateix: “Mira, des 
de Cocentaina cap a tota Europa!”

Sempre he admirat i envejat a part iguals 
a la gent que es quedava al poble, vivint-lo, 
desenvolupant-lo, sentint-lo i fent-lo créixer. 

No estic segur del tot de si els socarrats 
valorem com cal el patrimoni cultural que el 
poble ha anat atresorant segle a segle: patrimoni 
arqueològic, pictòric, arquitectònic, musical, 
esportiu, gastronòmic, empresarial...

En el meu cas, la distància sempre m’ha donat 
perspectiva i pot ser el fet de no tenir el que un 
desitja  m’ha fet estar sempre meravellat per tot 
el que envolta a Cocentaina i valorar-ho més. 
Hi ha una part d’aquest patrimoni que és més 
tangible, però hi ha altra que es construeix gota 
a gota, dia a dia, més silenciós i que està fet per 
persones anònimes que ho fan senzillament per 
amor a la seva terra. 

Sense cap dubte, un poble perdura sociològica 

i culturalment gràcies entre altres coses a 
persones que, de forma desinteressada i per 
amor cap als seus orígens, porten a terme 
tasques que perduraran i transcendiran en la 
societat d’aquest. Exemples d’aquestes persones 
a Cocentaina són: Hipòlit Borràs, Joanjo Llorens, 
Pere Ferrer, Dolors Insa, Francesc Jover, Hipòlit 
Agulló i moltíssims més. Cadascun d’ells 
en diferents àrees (investigació, divulgació 
mitjançant articles, recerca en publicacions 
antigues, impulsant les tradicions...) des de fa 
anys inoculen a poc a poc petites dosis de sàvia 
cultural al poble que el van enriquint. Sense 
anar més lluny, no fa massa temps, vaig rebre 
de part d’un d’aquests “antropòlegs culturals” un 
regal, ni més ni menys que la publicació en la 
Revista CONTESTANIA (butlletí informatiu que es 
publicava a Cocentaina als anys 70) del permís 
de maternitat que el M.I. Ajuntament li concedia 
a la meua mare pel meu naixement. 

Dia rere dia, mes a mes, aquesta colla 
d’“escrivans” van emplenant amb petits tresors 
les prestatgeries de les nostres biblioteques, 
arxius i el bagatge cultural de la capital comtal. 

Una d’aquestes persones és Pablo León, 
historiador de formació i mestre de professió que 
des de ben jove treballa preservant, enriquint i 
difonent la cultura del poble. Als seus 48 anys 
acumula un bagatge extraordinari en diverses 
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facetes: ha escrit cinc sainets, multitud d’articles 
relacionats amb la festa i la cultura contestana, 
ha impulsat nombrosos projectes com jocs i 
publicacions infantils que giren al voltant de les 
tradicions del poble,  a 2007 va publicar un llibre 
de biografies sobre personatges destacats de 
Cocentaina, ha escrit fins i tot una novel·la... En 
tots aquests treballs, Cocentaina, la seva gent i 
tradicions estan sempre presents. De les més 
recents aportacions cal destacar el discurs de la 
proclamació de Sant Hipòlit d’aquest any, on, com 
a bon mestre, de forma didàctica, esquemàtica 
i molt clara explica la relació històrica de les 
nostres festes amb el Patró Sant Hipòlit i deixa 
a sobre de la taula vàries preguntes amb un 
rerefons important que ens fa a tots reflexionar. 
(Vos recomane veure la xerrada a Youtube)

Sota el meu criteri, Pablo és ja un referent al 
poble en la vessant cultural, social i també al 
món de la festa. Hi ha molts tipus de festers: els 
que contribueixen més, els que aporten menys, 
els d’acte, els de filà... En el cas de Pablo, estem 
parlant d’un fester  íntegre, complet i “responsable 
amb la festa”. No és sols eixir a festes, la seua 
relació amb la festa no es circumscriu sols als 
dies grans de la trilogia celebrada a l’agost. Fester 
des dels 12 anys, Pablo es preocupa per la Filà, 
per la festa al llarg de tot l’any, no val sols anar 
i eixir, ell vol que les coses es facen ben fetes, 
amb formalitat i amb transcendència. Tot i que 
els seus actes preferits són l’Entrà, la processó i 
l’alardo acudeix a la resta d’actes amb la mateixa 
il·lusió i motivació.  De la mateixa manera que 
estic convençut que el seu llegat en Cocentaina 
en l’àmbit literari és ja molt valuós (i el que encara 
queda...), el mateix ocorre amb la seua Filà i el 
món fester de Cocentaina. Les seues actes, els 
seus articles, els nombrosos treballs de recerca 
a l’arxiu fester o la seua col·laboració durant anys 
com a cronista de la revista de festes, són ja un 

llegat de valor notori que no paren d’enriquir tant 
la Filà com la festa contestana.

Una de les coses que més em meravellen dels 
éssers humans és tenir la possibilitat de passar 
per aquesta vida deixant un llegat. En aquest cas, 
he de confessar que sent enveja sana i orgull a 
parts iguals de la petjada que Pablo està deixant 
al llarg del temps. 

Aquest any puja un esgraó i dona una pas 
molt important en aquest camí, ja que ostentarà 
la Capitania Mora junt amb la seua família, 
acompanyats per la seua Filà, els Muladís.

La força de la terra, el valor de la paraula, 
aquest és el lema de la seua capitania i resumeix 
perfectament com entén Pablo la connexió entre 
la gent, la cultura i el territori. No tinc cap dubte 
que, tot el que ha preparat ha estat planificat amb 
un sentit, amb un per què i que el propi boato 
serà una contribució més a nodrir el cultiu de la 
cultura que amb el pas del temps engreixa les 
arrels de Cocentaina.

Vivim en un món on sembla que cada vegada 
més ens allunyem d’aquestes arrels, del que 
és autèntic i natural i ens deixem contagiar per 
missatges subliminars que ens aborden a través 
de les xarxes socials on regna la impostura. 

És just fer valdre aquestes figures que com 
formiguetes van treballant i regant aquesta 
sàvia invisible que recorre els fonaments del 
nostre poble. Cal ressaltar la gent senzilla, la vida 
senzilla, pausada i natural que el poble atorga, 
cal valorar la bona gent, la gent de poble. Sens 
dubte, Pablo és un dels millors exemples de la 
Cocentaina contemporània.

M’agradaria retre un homenatge a la gent 
de poble, a la bona gent, a tots aquells que 
d’una forma o altra van cultivant i engrandint el 
patrimoni de la nostra estimada Cocentaina.

Gràcies de tot cor. 
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Cocentaina acull la Junta Local de Seguretat 
Ciutadana per als Moros i Cristians 2024

El dijous 18 de juliol, el Saló 
de Plens de l’Ajuntament de 
Cocentaina va acollir la Junta 

Local de Seguretat Ciutadana dels 
Moros i Cristians 2024. Acudiren 
representants de les forces i cossos 
de seguretat de l’estat, incloent-
hi la Guàrdia Civil, la Policia Local 
i la Policia Nacional. La Junta va 
estar presidida per Jordi Pla, alcalde 
de Cocentaina, en substitució del 
Subdelegat del Govern, qui va estar 
acompanyat per Javi Sansalvador, regidor de 
Festes, i Rubén Muñoz, regidor de Seguretat de 
l’Ajuntament. 

Durant la reunió, s’ha coordinat l’operatiu 
de seguretat de cara a les Festes de Moros i 
Cristians, les quals es desenvoluparan del 9 al 
12 d’agost. Així mateix, s’ha presentat el nou Pla 
d’Autoprotecció en cas d’emergències. 

Cocentaina comptarà amb un total de 67 
efectius que vetlaran per la seguretat dels 
contestans i les contestanes durant les festes en 
honor a Sant Hipòlit, incloent-hi membres de la 
Guàrdia Civil, la Policia Nacional, la Policia Local, 
el Parc de Bombers de Cocentaina i Protecció 
Civil, incloent-hi la Unitat Canina, la Unitat de 
Dron i el Grup Minerva, especialitzat en casos de 
violència de gènere. A més a més, gràcies a un 
conveni de col·laboració signat amb l’Ajuntament 

NP Ajuntament de Cocentaina

de Muro, la Vila Comtal rebrà diversos efectius 
procedents del municipi veí. 

Cal recordar que Cocentaina organitza dues 
Juntes Locals de Seguretat Ciutadana a l’any. 
Una d’elles dedicada a coordinar la seguretat 
de les Festes de Moros i Cristians i una altra 
dedicada a la seguretat de la Fira de Tots Sants. 

En paraules de Javi Sansalvador, regidor de 
Festes, «valorem molt positivament el resultat 
d’aquesta Junta Local de Seguretat Ciutadana. 
Hem informat els cossos i forces de seguretat de 
l’estat sobre el Pla d’Autoprotecció de cara a les 
festes i, així mateix, hem transmés les necessitats 
de Cocentaina en matèria de seguretat per tal de 
resoldre-les i assegurar la millor protecció per a 
tots els nostres veïns i veïnes».

Segons Rubén Muñoz, regidor de Seguretat, 
«Cocentaina tindrà el dispositiu policial que 
mereixen les seues festes, com no podia ser 
d’altra manera. Es tracta d’un dispositiu necessari, 
complet i ampli que busca que les celebracions 
en honor a Sant Hipòlit es puguen desenvolupar 
amb total normalitat i que la ciutadania gaudisca 
de la màxima seguretat». 

Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, ha assegurat 
que «garantirem la convivència, així com la 
seguretat de tota la ciutadania i dels visitants 
per tal que tots puguem gaudir d’unes Festes 
de Moros i Cristians tranquil·les i segures. La 
protecció és una de les prioritats d’aquest equip 
de govern i continuarem treballant per garantir 
la màxima seguretat durant les nostres festes 
patronals».
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Cocentaina se suma, un any més, a «La Reconquesta 
del Vidre»
NP Ajuntament de Cocentaina

Un any més, l’Ajuntament de Cocentaina en 
col·laboració amb Ecovidre (l’entitat sense 
ànim de lucre encarregada de la gestió 

del reciclatge de residus d’envasos de vidre en 
Espanya) i la Generalitat Valenciana, ha impulsat 
la campanya «La Reconquesta del Vidre» amb 
l’objectiu d’incentivar la conscienciació del 
reciclatge d’envasos de vidre entre la ciutadania, 
especialment entre les filaes contestanes, durant 
les Festes de Moros i Cristians en honor a Sant 
Hipòlit. 

A més de decorar diversos contenidors amb 
la imatge de la campanya, el 3 d’agost visitaran 
Cocentaina un grup d’educadors ambientals que, 
a més d’animar les filaes a reciclar, els lliuraran 
un obsequi. D’altra banda, el 9 d’agost, instal·laran 
un selfie-point en la plaça del Pla on se sortejarà 
un miniglú personalitzat entre totes les persones 
que s’acosten a fer-se una fotografia, la qual 
hauran de pujar, tot seguit, a les seues xarxes 
socials amb el hashtag #LaReconquistaDelVidrio 
i etiquetar l’Ajuntament. Igualment, tots els 
participants també rebran un obsequi. 

El guanyador rebrà un trofeu de «La Reconquesta 
del Vidre» que l’acredite com al municipi més 
reciclador i cada filà implicada entrarà en el 
sorteig d’un dispensador de vidre amb la imatge 
de la campanya. Així mateix, s’obrirà un concurs 
de preguntes a www.lareconquistadelvidrio.
es on, aquelles persones que responguen 
correctament, guanyaran un exclusiu miniglú. 

Segons les dades del 2023, a Cocentaina es 
van reciclar 256.910 quilos d’envasos de vidre. 
És a dir, 22,7 quilos de vidre per habitant. D’altra 
banda, Cocentaina gaudeix d’una mitjana d’un 
contenidor per cada 134 habitants, comptant 
actualment amb un total de 84 iglús per als 
residus d’envasos de vidre. 

En paraules de Javi Sansalvador, regidor de 
Festes, «és molt important participar activament 
en el reciclatge dels envasos de vidre. El 100% 
d’aquests envasos s’empren per a fabricar nous 
envasos de manera indefinida i sense perdre 
les propietats originals. Així evitem el creixement 
dels abocadors i lluitem contra el canvi climàtic 
evitant l’extracció de matèries primeres, l’erosió 
del terra, la desforestació i minimitzant l’emissió 
de CO2».
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Javi  Sansalvador, regidor de festes de  l’Ajuntament 
de Cocentaina
Redacció

A les portes de la trilogia contestana i tancant 
este especial que des de la revista El Comtat 
oferim, hem volgut parlar amb el regidor de 

festes, Javi Sansalvador. Aquest serà el segon any 
que està al capdavant de la regidora festera. Javi 
és fester, de la filà Cavalleria Ministerial, aleshores 
sap el que significa la festa: el fet d'arrancar una 
primera diana, d'entrar al Pla en una esquadra 
de negres, la processó, presentació d’armes…
sens dubte, factor important per a conéixer de 
primera mà el que significa la festa i la necessitat 
interna que aquesta pot tindre i que deu millorar 
(o no) per a que siga un reclam per al turisme i 
l’estiu contestà.

-Javi, segon any com a regidor, un poc més 
tranquil?

-Aquest és el segon any, però és com si fora 
el primer, ja que l’any passat quan vam agafar 
el càrrec ja estava tot més o menys contractat. 
La festa no es treballa ara a última hora, sinó 
que a penes entrem a setembre ja comencem 
a treballar de cara al pròxim any. Cal veure si hi 
ha coses que millorar quant a infraestructura, 
organització… les festes són en agost, però durant 
tot l’any hi ha activitat festera, si bé més interna, 
però que cal treballar-la. Tenim unes Festes 
d’Interés Turístic Autonòmic i aleshores cal seguir 
treballant perque continuen creixent i tenint la 
qualitat i nivell que tots els festers, festeres i poble 
de Cocentaina mereixen.

-Per què va decidir encapçalar la regidora de 
festes? Sent fester, és sacrificar la festa perquè 
ja no la pot disfrutar com un fester de peu

-A mi les festes m’agraden, el sentiment em ve 
de mon tio Renato, ell va encendre esta xispa 
festera en mi, primer al bàndol moro i ara al cristià 
per amistats. És cert que ser regidor de festes 
comporta una responsabilitat molt gran, però és 
viure la festa des de dins, des d’una perspectiva 
distinta: la representació institucional. Es viuen 
des del cor de la mateixa amb detalls que no 
es veuen, però que són necessaris com ara 
l’enllumenat o el muntatge del Castell… Ser 
regidor de festes és molt encoratjador, però per 
a mi té més pros que contres, ja que soc un 
gran amant de la festa de moros i cristians de 

Cocentaina: de la seua gent, de la seua música, 
dels seus actes…

-Quina és la tasca més complicada de la 
regidoria?

-Sens dubte estar pendent de tot el tema 
d’infraestructures i dels imprevistos que poden 
sorgir. Està clar que la Junta de Festes s’encarrega 
de l’organització, però des de l’Ajuntament i des 
de la meua regidoria hem de coordinar tot el 
que no es veu, però que és necessari per al bon 
funcionament de la festa com ara la neteja, les 
revetlles, la infraestructura de cadires, tanques, 
tribunes, muntatge i desmuntatge del Castell, 
enllumenat i decoració que orna el trajecte per 
on transcorre la nostra festa, permisos per a la 
realització d’actes…. i com no, la gestió del tema 
econòmic. Com a fester, se de bona tinta el que 
costa econòmicament traure la festa al carrer, per 
això, l’Ajuntament hem fet un esforç augmentant 
a 7.000€ la subvenció que les filaes de càrrec 
reben per dur endavant la gran tasca que se’ls 
encomana.  

-Quins són els objectius que s’ha marcat en 
aquesta legislatura, com a regidor de festes?

-Sens dubte comptar amb la gent i escoltar 
moltíssim, que el fester i el contestà puga decidir 
quines revetlles volen per a les seues festes, el fet 
de tindre unes festes segures i seguir treballant 
per aconseguir el títol de festes d’Interés Turístic 
Nacional, així com seguir recolzant a la Junta 
de Festes i les nostres filaes econòmicament, 
treballant de valent per atendre les necessitats i 
reptes que es presenten en la festa contestana.

-Ja estem a les portes de festes de 2024, 
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tenim novetats?
-Doncs alguna hi ha. Com t’he dit abans, a 

febrer vaig fer una reunió oberta i consultiva 
perque la gent opinara de les revetlles que volien 
per als dies de festes i el resultat de les votacions 
és el que tindrem enguany de discomòbils i 
orquestres; hem augmentat el número de WC’s 
que hi haurà al sopar de germanor i, sobre tot, 
tindrem WC que no seran químics sinó que 
seran com els que portem a la Fira amb personal 
que els neteja periòdicament. També enguany 
seguirem comptant amb el punt violeta a les 
revetlles. La junta de seguretat local es clau per 
conèixer amb quins efectius comptarem i quina 
és la seua implicació al municipi a les festes 
patronals. Respecte a l’enllumenat, des de l’any 
passat els escuts de les quatre filaes de càrrec 
estan a l’inici del Passeig i segueixen la roda 
prevista per als anys vinent, posant al Pla el de 
l’Ajuntament i la Junta de Festes que completen 
l’ornamentació del nostre poble. 

-Cocentaina és un poble fester?
-Cocentaina és terra de música i festa. Sols cal 

veure els nostres concerts de festes amb les dos 
bandes, l’Ateneu i la Unió i la colla Mal Passet. 
Tots els anys tenim algun aniversari, enguany els 
25 anys de la colla i els 25 anys de compositor de 
Francisco Valor, l’any passat els 25 anys sense 
el ‘mestre’; les nostres filaes van més enllà de la 
trilogia i organitzen distints esdeveniments, com 
el de la rondalla que van organitzar els Maseros, 
sainets originals escrits pels nostres festers i 
interpretats pels mateixos festers com el de la filà 
Muladís i Cavallers de Llúria; tenim esport amb 
tornejos de futbol sala, pàdel, futbol infantil, o el 
Trofeu de ciclisme de Sant Hipòlit, sense oblidar 
el joc de taula per excel·lència a les filaes, els 
cotos o el concurs d’herbero. També s’organitzen 
actes interns de les files i una vegada passa la 
Publicació, cada vegada són més filaes les que 
han tornat a recuperar l’obrir els dijous a la nit…tal 
volta no som molts festers a les filaes, però pense 
que a Cocentaina sí que ens agrada la festa i el 
millor de tot, sí que sabem fer festa. Sols s'ha de 
veure les entrades que realitzem!!!! No oblidem 
que tenim actes únics com ara la presentació 
d’armes o l’ambaixada de les tomaques i que 
conservem encara actes primitius com el tret de 
salves d’arcabusseria el 7 de maig o quan Sant 
Hipòlit entra a l’Església després de la processó… 
Cocentaina sí que sap de festa i de com fer festa

-Què destacaria de les nostres festes?
-És molt complicat quedar-se en alguna cosa 

perquè el conjunt és el que fa gran la nostra 
festa i també els seus festers. Des d’ací donar 
gràcies a la Junta de Festes presidida per 
Rafael Monar per l’organització i implicació en 
el funcionament de la festa. Sabem que hi ha 
molts entrebancs, però és d’agrair molt el que, 
de manera desinteressada treballen pel bé de 
la nostra trilogia i per la devoció a Sant Hipòlit, 
del qual, per cert, l’any que ve celebrarem el 425 
aniversari de la seua elecció i proclamació com 
a Patró del nostre poble

-Javi, un desig per a estes festes.
-Doncs animar a la gent a què no es quede a 

casa perquè la nostra festa té molt per a oferir: 
tenim cultura amb la música de les nostres 
bandes i colla, amb Teló Teatre i la seua obra 
que realitzen al Palau l’últim diumenge de juliol; 
tenim art amb els nostres artistes que dissenyen 
els trages, els boatos; tenim marxa per als 
més joves i no tan joves en les revetlles; tenim 
espectacle amb l’entrada i els actes de la trilogia, 
tenim devoció al nostre patró Sant Hipòlit, tenim 
pólvora, amb el dia dels trons i tenim germanor….
qué més podem demanar!!!!

Sí que vull felicitar a Neus Ferrándiz i Ernesto 
Ferrándiz per la seua aportació a la festa de 
2024 amb la imatge del cartell anunciador i la 
portada de la revista de festes; a Antonio de la 
Prida i Fran-jo Maíquez pel seu bon fer a l’acte 
de presentació de càrrecs i de la presentació de 
la revista; felicitar els quatre càrrecs d’enguany i 
les seues filaes i famílies perquè sé que gaudiran 
de valent i no decebran a ningú: Adolfo Calafat, 
capità cristià dels Maseros; Pablo León, capità 
moro dels Muladís; Aina Errando abanderada 
cristiana dels Cavallers de Llúria i Luis Rade, el 
Pibe, abanderat moro de la filà Kabilenyos, 

i demanar al públic que hi participen de tot el 
que s'organitza per a les nostres festes, unes 
festes per a Sant Hipòlit, per a tot el poble, no 
sols per al fester. Tant de bo que l’últim dia, en 
l’acció de gràcies que es celebra al Monestir 
de la Mare de Déu, puguem omplir el temple i 
tancar un any fester per a obrir-ne un altre amb 
molt bones sensacions festeres i el deure ben 
complit d’unes festes sense incidents.

Visca la festa, visca Sant Hipòlit i visca 
Cocentaina!! 
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Guió d’actes festers 2024
DISSABTE 27 DE JULIOL 

LII EDICIÓ DEL TROFEU SANT HIPÒLIT 
DE CICLISME, categories cadet  i escoles.

DIUMENGE, 28 DE JULIOL

representació de l’obra «Llavar, marcar i soterrar», 
a càrrec del grup Teló Teatre de Cocentaina, 
dirigida per Milagro Sellés

DEL DILLUNS 29 DE JULIOL FINS EL DIJOUS 
8 D’AGOST

19h. A Ràdio Cocentaina. Concurs Música i 
Festa

DEL 30 DE JULIOL FINS EL 7 D’AGOST 
A la parròquia de Santa Maria SOLEMNE 

NOVENARI en llaor al nostre patró Sant Hipòlit 
Màrtir. 

S’oferirà el novenari en sufragi de
-Dimarts 30 juliol: difunts de les filaes Maseros, 

Muladís i la confraria del Crist dels Llauradors
-Dimecres 31 juliol: difunts de les filaes Cavallers 

de Llúria i Kabileños i Pia Unió Mare de Déu del 
Miracle

-Dijous 1 d’agost: difunts  de les filaes Creuats 
i Manta Roja i confraries de l’ecce Homo i Crist 
de la Columna

-Divendres 2 d’agost: Indulgència de la 
Porciúncula al Convent dels Pares Franciscans. 
Difunts  de les filaes Contestanos i Bereberes-
Borts i confraries de Jesús de l’Hort i 3a Ordre 
Franciscana Seglar 19:15h Exercici de la 
novena i 19:30h Missa al Convent dels Pares 
Franciscans

-Dissabte 3 d’agost: difunts  de la Junta de 
Festes i fidels difunts

-Diumenge 4 d’agost: difunts les fi laes 
Almogàvers i Mudéjars i del Patronat Sagrat 
Cor de Jesús

-Dilluns 5 d’agost: difunts filaes Contrabando 
i Bequeteros i de l’Arxiconfraria del Santíssim 
Sagrament

-Dimarts 6 d’agost: difunts filaes Gentils i 
Guàrdia Jalifiana, Sahorins i de la confraria de 
la Mare de Déu del Carmen

-Dimecres 7 d’agost: difunts de les filaes 
Cavalleria Ministerial i Llana i confraria de Jesús 
Natzaré. Aquest últim dia, al concloure la Missa 
es realitzarà la presentació dels xiquets, sorteig 
dels majorals 2025 i de la imatge de Sant Hipòlit.

DIVENDRES, 2 D’AGOST 

XXI 

CONCERT DE MÚSICA FESTERA. A càrrec de la 
Colla de Dolçaines i Tabals Mal Passet. Concert 
que Ràdio Cocentaina oferirà en directe

DISSABTE, 3 D’AGOST «ELS COMPTES»

REVETLA, “TUMBALEA” LLOC: Avinguda del 
Ferrocarril

DIUMENGE, 4 D’AGOST 

DILLUNS, 5 D’AGOST

XXXVI   
CONCERT DE MÚSICA FESTERA. A càrrec de 
la Societat Ateneu Musical de Cocentaina. 
Concert que Ràdio Cocentaina oferirà en 
directe.

DIMARTS, 6 D’AGOST

A continuació, des de l’inici del Passeig del 
Comtat VOLTETA DELS XIQUETS, acompanyats 
de diverses bandes de música.

DIMECRES, 7  D’AGOST 

DIJOUS, 8 D’AGOST

SOLEMNE on s’imposaran les medalles als 
Capitans i Abanderats 2024. A continuació, 
TRASLLAT DE LA IMATGE DEL SANT HIPÒLIT 
DE LA MANTA ROJA des de l’Església del 
Salvador al Monestir de la Mare de Déu, on 
juntament amb Ella, presidirà l’Acció de Gràcies 
el dia de l’Alardo.

LII 
CONCERT DE MÚSICA FESTERA. A càrrec de la 
Unió Musical Contestana. Concert que Ràdio 
Cocentaina oferirà en directe

9 D’AGOST  NIT D L’OLLA

seues respectives bandes de música, a la part 
alta del Passeig del Comtat des d’on desfilaran 
fins al Pla, per a procedir a interpretar a les 20:00 
h «L’HIMNE DE FESTES» de José Insa Martínez 
i Gerard Mur i Pérez. Acte que Ràdio Cocentaina 
oferirà en directe

L’HIMNE DE FESTES estarà dirigit enguany per 
ESTHER GARCÍA FERRER.

Seguidament, desfilada de les filaes i bandes 
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de música cap als seus respectius locals socials 
on es degustarà, com estableix la tradició, la 
típica OLLETA CONTESTANA.

Després del sopar, a partir de les 22.40 h, des de 
la part alta del Passeig del Comtat, totes les filaes, 
seguint l’ordre establert, iniciaran les Voltetes de 
la tradicional NIT DE L’OLLA.

REVETLA, amb SANTI BERTOMEU. LLOC: 
Recinte de la Fira 

10 D’AGOST DIA DE L’ENTRADA 

SANTA MISSA
MATINAL a intenció de tots els festers. 
Seguidament, després de l’oració de l’Àngelus i 
la hissada de banderes, amb la interpretació de 
l’himne nacional i himne de festes, comença la 
PRIMERA DIANA.

Encapçalada pel bàndol cristià, la f i là 
MASEROS,que enguany té el càrrec de Capità 
Cristià. Una vegada que desfilen les forces 
cristianes, serà  la filà MULADÍS, l’encarregada 
d’iniciar la desfilada del bàndol moro. 

tradicional AMBAIXADA DEL CONTRABANDO, 
protagonitzada per les f i laes Maseros i 
Contrabandistes.

ENTRADA dels bàndols cristià i moro. Música, 
color i públic tots units per a rebre els càrrecs 
d’enguany, la Filà MASEROS i CAVALLERS DE 
LLÚRIA pel bàndol cristià, la Filà MULADÍS i 
KABILEÑOS, pel bàndol moro, juntament amb 
totes les filades, seran els encarregats de fer-nos 
passar una vesprada plena d’emocions, color, 
balls i fantasia al carrer. .

L’Entrada recorrerà el carrer Pare Francesc 
Agulló, Passeig del Comtat, carrer del Bisbe 
Estaña, el Pla, carrer de la Mare de Déu del 
Miracle, per a finalitzar a la plaça dels Apòstols.

Acte que Ràdio Cocentaina oferirà en directe
En finalitzar l’Entrada REVETLA “X-PAM SHOW”. 

LLOC: Recinte de la Fira

11 D’AGOST-DIA DE SANT HIPÒLIT MÀRTIR

SEGONA
DIANA.

En aquest dia són els més menuts els 
protagonistes ja que, juntament amb els majors, 
recorreran el mateix itinerari del dia anterior.

A les 11.50 h les filades faran L’OFRENA DE 
FLORS al nostre Patró, cobrint carrer des de 
l’Església de Santa Maria fins al carrer Major. Les 
quatre filaes de càrrec es concentraran al Pla, 
juntament amb els majorals i autoritats, des d’on 
eixiran fins a arribar a l’Església de Santa Maria, 
on es celebrarà la MISSA SOLEMNE en llaor al 
Patró Sant Hipòlit Màrtir.

En acabar l’Eucaristia, els càrrecs festers es 
situaran a l’Ajuntament i passaran totes les filaes 

per a fer la tradicional PRESENTACIÓ D’ARMES.

dels festers en la PROCESSÓ SOLEMNE. Amb la 
imatge i la relíquia de Sant Hipòlit portades pels 
festers de les filaes dels capitans i abanderats. 

A l’entrada del Sant i la Relíquia a l’Església 
de Santa Maria, es realitzarà el dispara 
d’arcabusseria; seguidament, a l’interior, es farà 
una adoració de la relíquia del Patró.

Acabats aquests actes i a les 24.00 h des de 
l’inici del Passeig del Comtat RETRETA. 

24:00 REVETLA- amb el grup “LA TRIBU”. LLOC: 
Recinte de la Fira

12 D’AGOST - DIA DE L’ALARDO

GUERRILLES als vessants de la
serra de Mariola, amb la presència dels capitans 
i abanderats.

ESTAFETA MORA, demanant
la rendició de la Vila al capità cristià. En ser 
menyspreat, informarà el capità moro i al seu 
ambaixador, i s’interpretarà per a tot el públic 
L’AMBAIXADA MORA d’Ivan Carbonell Iglesias 
i protagonitzada per Aitor Pascual Bonet. En no 
arribar a cap acord en l’ambaixada, Al-Abbàs 
ordena cremar la Vila, i s’inicia una batalla 
d’arcabusseria entre les hostes mores i cristianes, 
que acaba amb la victòria i la possessió del 
castell pel bàndol moro.

l’avinguda Miralbó, L’AMBAIXADA DE LES 
TOMAQUES protagonitzada per les filaes 
Bequeteros i Cavalleria Ministerial i per a qui 
vullga participar de l’ambient festiu.

Posteriorment, i a les 18.30 h amb les mateixes 
característiques del matí, tindrà lloc l’ESTAFETA 
DEL CRISTIÀ i L’AMBAIXADA DEL CRISTIÀ d’Ivan 
Carbonell Iglesias i protagonitzada per Luis Reche 
Sanchis. Però aquesta vegada finalitzarà amb la 
victòria de les forces cristianes i es desplegarà la 
senyera cristiana al capdamunt del castell. 

A continuació, al monestir de la Mare de Déu 
del Miracle ACCIÓ DE GRÀCIES.  En acabar 
aquest acte TRASLLAT DE SANT HIPÒLIT DEL 
RAVAL a la parròquia del Salvador. Des del 
Pla, eixiran en primer lloc la filà Manta Roja, els 
majorals i majorales, els capitans i abanderats, 
de seguit, la imatge de Sant Hipòlit, la Junta de 
Govern i a continuació les filaes de càrrec i totes 
les filaes desfilaran fins a l’Església del Salvador.

1:00 REVETLA “DJ MANI”. LLOC: Plaça del 
Mercat

13 D’AGOST-FESTIVITAT DE SANT HIPÒLIT 
MÀRTIR

12h. Missa Major en Santa Maria en honor a 
Sant Hipòlit
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L’alcalde de Cocentaina, Jordi Pla, elegit membre 
de l’executiva del Consorci de les Comarques 
Centrals Valencianes
NP Ajuntament de Cocentaina

El dijous 11 de juliol se celebrava a Ontinyent 
(la Vall d’Albaida) la sessió extraordinària 
constitutiva de l’Assemblea General del 

Consorci de les Comarques Centrals Valencianes 
(CCV) amb l’objectiu d’elegir els nous càrrecs. 

Després de dur-se a terme les votacions, entre 
els membres de l’actual comissió executiva 
trobem dos alcaldes del Comtat: Jordi Pla, alcalde 
de Cocentaina; i Vicent Molina, alcalde de Muro, 
qui, a més a més, ha estat triat vicepresident de 
l’entitat. 

La resta de membres de l’executiva pertanyen 
als ajuntaments de Gandia (l’alcalde, José 
Manuel Prieto, ha assumit la presidència del 
Consorci), Alcoi (l’alcalde Toni Francés), Xàtiva 
(l’alcalde Roger Cerdà), Dénia (l’alcalde Vicent 
Grimalt i la regidora M. Josep Garcia), Tavernes 
de la Valldigna (l’alcaldessa Lara Romero), 
Ontinyent (l’alcalde Jorge Rodríguez), així com 
a les Mancomunitats de la Canal de Navarrés, 
la Vall d’Albaida, la Costera i la Safor. 

Cal recordar que les Comarques Centrals 
abasten 8 comarques valencianes (el Comtat, 
l’Alcoià, la Mariana Alta, la Marina Baixa, la 
Safor, la Costera, la Canal de Navarrés i la Vall 
d’Albaida) amb 185 municipis on viuen més de 
500.000 persones, el 10% de la població total del 
País Valencià. 

Segons Vicent Molina, alcalde de Muro, «és 
tot un honor que hagen pensat en la meua 
persona per al càrrec de vicepresident del 
Consorci de Comarques Centrals. La veritat és 
que és tot un repte acabar d’executar diversos 

projectes encetats en anteriors etapes, però 
també començar un nou full de ruta i continuar 
treballant en aquesta vertebració del territori. 
També volem continuar treballant per resoldre les 
problemàtiques comunes i fer-ho conjuntament 
amb totes les comarques que en formen part». 

En paraules de Jordi Pla, alcalde de Cocentaina, 
«és important cosir les nostres Comarques 
Centrals per tal de potenciar la nostra economia, 
les nostres comunicacions o la nostra cultura. 
Som un 10% de la població total del País 
Valencià, i per això hem de treballar junts pel 
benestar de la ciutadania. Les polítiques del 
segle XXI sobrepassen els termes municipals; 
fins i tot les comarques, per aquest motiu és 
essencial fer útil el Consorci de les Comarques 
Centrals i buscar projectes que milloren la vida 
de la gent. Per tant, arranquem aquesta nova 
etapa amb moltes reivindicacions a tots els 
nivells que haurem de reclamar a la Generalitat, 
les Diputacions i l’Estat per tal de poder fer unes 
comarques més sostenibles, més industrials i 
amb un turisme de qualitat».
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S’ha celebrat la primera sessió ordinària del 
Consell de Pedanies
NP Ajuntament de Cocentaina

Cocentaina, a més del nucli urbà principal 
(9.320 habitants), la componen 7 pedanies: 
l’Alcúdia (378), els Algars (345), les Alqueries 

de Benifloret (324), l’Estació Nord (271), Gormaig 
(527), Penella (33) i el Poble Nou de Sant Rafael 
(111). És a dir, segons les dades del 2023, 1.989 
contestans i contestanes (un 17,6% del total) 
viuen en pedanies.

Per aquest motiu, des del govern municipal, 
es va aprovar al plenari de febrer d’enguany, la 
creació del Consell Sectorial de Pedanies. La 
primera sessió ordinària del mateix va tindre lloc 
el dimecres 3 de juliol a les 19 hores en el Saló 
de Plens de l’Ajuntament de Cocentaina. 

Durant el Consell, segons l’ordre del dia, es 
va procedir a la presentació de la regidoria 
i dels membres del consell, l’elecció de la 
vicepresidència, la fixació del dia i hora de les 
sessions del Consell, la posada en coneixement 
del Consell del calendari de festes de les 
pedanies per al 2024 i, així mateix, es van escoltar 
les necessitats de totes les pedanies.

Javi Sansalvador, regidor de Pedanies, ha 
assegurat que «hem de donar la mateixa 
importància als contestans i contestanes que 

viuen a les nostres pedanies que als del nucli 
urbà principal. No podem permetre que hi haja 
ciutadans de primera i de segona. Per aquest 
motiu, creiem que la creació d’aquest Consell 
facilitarà la comunicació entre els veïns i les veïnes 
i l’Ajuntament. Les seues necessitats s’escoltaran 
de manera més ràpida i eficaç, solucionant-
les com més prompte millor. Així mateix, vull 
destacar que, gràcies al recent suplement de 
crèdit, les pedanies es veuran beneficiades amb 
noves inversions, millores d'infraestructures 
o activitats culturals, socials i populars». 

L’Ajuntament de Cocentaina rep una subvenció 
per a fomentar la participació ciutadana
NP Ajuntament de Cocentaina

L’Ajuntament de Cocentaina ha estat un 
dels beneficiaris de la subvenció anual 
concedida per la Diputació Provincial en 

matèria de participació ciutadana, transparència 
i bon govern, segons es desprén de l’acord 
que va prendre la Junta de Govern en la sessió 
ordinària del dia 1 de juliol. Aquesta subvenció 
s’emmarca en la convocatòria per a l’any 
2024 i té com a objectiu principal promoure la 
implicació activa dels ciutadans en els afers 
públics, així com millorar la transparència de les 
administracions locals.

En concret, l’Ajuntament de Cocentaina ha 
rebut una subvenció de 6.282,32 euros dins de la 
Línia 1, destinada específicament a la promoció 
de la participació ciutadana. Per una altra banda, 
ha rebut 2.000 euros més dins de l’àmbit de 
Transparència per haver posat en marxa el portal 
de transparència dins de la Seu Electrònica 
municipal. En total, per tant, sumant les dues 
ajudes, han sigut 8.282,32 euros, amb IVA inclòs, 
els que s’han resolt concedir a l’Ajuntament de 
Cocentaina.

Tal com es va informar en la passada reunió 

del Consell de Participació Ciutadana, aquesta 
subvenció permetrà a l’Ajuntament desenvolupar 
diversos projectes i activitats orientades a 
incentivar la participació dels veïns en la presa 
de decisions municipals i a fomentar una major 
transparència en la gestió pública. Entre les 
accions previstes, es troben la realització d’uns 
tallers al mes de setembre dirigits a joves entre 
8 i 16 anys com també a la resta del conjunt de 
la població.

La regidora de Participació Ciutadana, Marisa 
Abad, ha expressat la seva satisfacció per la 
concessió d’aquesta subvenció i ha destacat 
la importància de continuar treballant per una 
administració més propera i transparent. «Aquest 
tipus d’ajudes són fonamentals per seguir 
avançant en la construcció d’una democràcia 
més participativa i enfortir la confiança dels 
ciutadans en les institucions», ha afirmat.

La Diputació Provincial ha destinat un total de 
201.039,79 euros a diverses entitats locals dins 
de la mateixa convocatòria, demostrant el seu 
compromís amb el foment de la participació 
ciutadana i la transparència.
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Primera reunió del Consell de Salut de zona 
bàsica de Cocentaina
Redacció

El  dimarts 23 de juliol es 
va dur a terme la primera 
reunió del Consell de Salut 

de la Zona Bàsica, una iniciativa 
que naix de la regidoria de Salut 
Pública i Polítiques Saludables de 
l’Ajuntament de Cocentaina.

Marisa Abad, regidora de l’àrea 
es mostrava molt contenta de 
l’acceptació i participació de la 
ciutadania en la mateixa reunió, 
ja que és una part important per 
a constituir el Consell de Salut 
de la Zona Bàsica. En total hi 
van participar 17 persones amb 
professionals de la salut, veïns i 
veïnes de Cocentaina i membres de la Xarxa de 
Salut d’Alcoi.

Esta primera reunió va servir per a donar a 
conéixer el reglament que regirà el consell, així 
com per a conéixer i unir-se en un projecte comú 
de ciutadania i professionals de la salut. D'acord 
amb este primer encontre, es va proposar data a 
primers d’octubre per poder començar treballar 
ja en iniciatives que des del nostre poble es 
poden proposar per a fomentar i cuidar la nostra 
salut la qual cosa redundarà en la millora de la 
salut comunitària.

En paraules de la regidora Marisa Abad “Vull 
donar les gràcies a totes i tots els participants 
per la implicació en la constitució d’aquest 
Consell, és molt important que puguem treballar 
junts per a cobrir les necessitats bàsiques del 
nostre benestar. La salut pública és un dret 
que ens ateny a tots, i sabem que els drets en 
fonamenten en les obligacions, per això serà 
des d’este Consell de Salut d’Àrea Bàsica, on 
podrem començar a treballar en pos del benefici 
de les persones que vivim en Cocentaina. El 
Consell de Salut d’Àrea Bàsica estarà obert a 
tots els interessats i per la qual cosa el gran 
actiu seran les idees, suggeriments d’activitats 
que el poble de Cocentaina ens faran arribar, 
tant personant-se en el Consell com per mitjà 
de qualsevol membre, i seran els integrants 
adscrits al Consell els qui tindran la potestat de 
poder-ho dur endavant per mitjà de grups de 
treball. Per tant, moltes gràcies a tots i totes per 
aquesta implicació que tinc clar que redundarà 
en benefici de la Salut Comunitària. ”.

Recordem que el dimarts 28 de maig la 
Regidoria de Salut Pública i Polítiques Saludables, 
amb Marisa Abad al capdavant de la mateixa, 
juntament amb coordinació amb la xarxa de 
salut d'Alcoi i diferents professionals sanitaris 
del Centre de Salut de Cocentaina, es va 

reunir al Centre Social Real Blanc amb la 
ciutadania, diverses associacions contestanes i 
representants polítics per informar de la creació 
del Consell de Salut d’Àrea Bàsica.

Entre els professionals sanitaris s'encontrava 
José Ramón Ramos, director de salut primària; 
Maite Pérez, directora de salut pública; Irene 
Vicedo, coordinadora de metges del Centre 
de Salut de Cocentaina i Raquel Silvestre, 
coordinadora d'infermers i infermeres del Centre 
de Salut del nostre municipi.

Aquest Consell de Salut d’Àrea Bàsica té 
una premissa molt clara en la recerca de la 
participació ciutadana en la qual es fonamenta, ja 
que una vegada format el Consell, com a l'òrgan 
vinculador de les idees de tots i totes, es podran 
rebre propostes, estudiar-les en el fi de poder 
actuar en consonància amb la demanda i les 
necessitats individuals del poble de Cocentaina.

La creació d’aquest Consell de Salut suposarà 
molts beneficis per la ciutadania, ja que a 
través d’ell, es poden aconseguir ponències, 
activitats d’atenció comunitària, aconseguir 
recursos comunitaris en pro de la salut, el que 
es pot traduir en activitats orientades a millorar i 
potenciar la salut, “Cocentaina aposta per millorar 
la salut, un acte que podem fer cada persona 
amb implicació lo que es reflectirà en un canvi 
en la qualitat de vida, per la qual cosa tant les 
associacions i administracions locals i sobretot 
les opinions dels usuaris són necessaris. Per tant, 
des d’aquesta iniciativa, amb les col·laboracions 
en les accions de promoció de salut i de reducció 
de les desigualtats entre l’administració sanitària, 
altres administracions d’àmbit local i el teixit 
associatiu local, advoquem per fer entre tots 
de Cocentaina un poble saludable que cuida i 
potencia la seua salut, perquè sap el que vol i el 
que necessita”, assenyalava la regidora Marisa 
Abad.
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En respuesta al artículo anterior sobre las 
colonias de gatos en Cocentaina
Asociación Protectora de Animales Respectem-nos

Desde la asociación Protectora de Animales 
“Respectem-nos”, y como respuesta 
al artículo titulado “Colònies de gats a 

Cocentaina” que se publicó en este mismo medio 
hace unas semanas, queremos aportar una 
información objetiva, legal y real sobre la gestión 
de las colonias felinas en nuestro municipio.

El artículo cuya información, venía de una 
única fuente y que evidentemente no fue 
contrastada, hace poco honor a la realidad y al 
impecable trabajo que se está realizando con 
los gatos de Cocentaina, dejando de manifiesto 
el desconocimiento de la LEY que protege a los 
animales, y la imperiosa necesidad de informar 
adecuadamente a la población para que no 
se produzcan situaciones de rechazo hacia 
los gatos  ni hacia la labor de la protectora de 
animales, que realizamos un gran trabajo que 
supone mucho esfuerzo, para  que los gatos 
estén bien y para que todos podamos convivir 
con ellos de manera natural y armónica.

Tanto los miembros de Respectem-nos, como 
algunos colaboradores y el propio ayuntamiento, 
llevamos tiempo aguantando agresiones 
verbales, intimidaciones, manipulación de 
nuestro trabajo por atender a las colonias felinas, 
etc... Estas pésimas actuaciones de unas pocas 
personas, crean un malestar tremendo ya que 
pretenden dificultar y obstaculizar que podamos 
llevar a cabo nuestra labor como siempre lo 
hemos hecho. Una labor que realizamos Tal y 
como marca la ley.

Queremos dejar claro que tanto Respectem-
nos como el Ayuntamiento de Cocentaina, 
estamos cumpliendo con el proyecto CER 
(Captura, Esterilización, Retorno) en las colonias 
felinas con el fin de llevar un control poblacional 
que reduce paulatinamente el número de gatos 
que viven en la calle. Además los gatos de las 
colonias están debidamente desparasitados y 
vacunados por lo que NO SUPONEN NINGUNA 
AMENAZA PARA LA SALUD PÚBLICA. Todo 
esto está contemplado, como nombramos 
anteriormente, por la ley aprobada en marzo de 
2023, ley que cualquiera podéis consultar. Pero 
por lo visto hay a quien, sorprendentemente, 

les molesta que los gatos estén cuidados y 
protegidos, y les molesta tener que compartir 
el pueblo con ellos. Por ello se inventan una 
serie de verdaderas barbaridades con el fin de 
crear alarma entre los vecinos de Cocentaina 
y de infundir odio hacia los gatos atreviéndose 
incluso a hablar de Salud Pública, casi nada. Y 
por supuesto, como os decíamos, se han tomado 
la libertad de increpar y amedrentar a todo aquel 
que quiera proteger a los gatos, con insultos 
y gritos a cualquier hora del día. La labor que 
está haciendo Respectem-nos con las colonias 
felinas de Cocentaina es la correcta, de hecho 
somos referente para muchas otras poblaciones. 
Y nosotras SÍ tenemos registros de todas y cada 
una de las colonias, donde aparecen todos 
los gatos. También tenemos y presentamos 
periódicamente los correspondientes informes 
y controles veterinarios. 

Queremos que quede claro que lo que piden 
(que se quiten las colonias felinas del núcleo 
urbano, además de llevar a cabo actuaciones 
graves contra los animales) es ILEGAL, además 
de no tener ni pies ni cabeza. 

Simplemente queremos haceros llegar a todos 
los vecinos de Cocentaina a los que os pueda 
preocupar este tema, que la información publicada 
en este mismo medio hace unas semanas, no 
hace honor a la verdad. LAS COLONIAS ESTÁN 
DEBIDAMENTE CONTROLADAS Y PROTEGIDAS 
POR LA PROTECTORA DE COCENTAINA Y EL 
AYUNTAMIENTO, a quien pertenecen, y ni existen 
gatos enfermos ni nada por el estilo. Es muy 
atrevida la ignorancia. Y es MUY GRAVE difundir 
esta información falsa.

No sé si alguien se ha parado a pensar que pasaría 
en Cocentaina sin la labor de Respectem-nos. 

Por otra parte, aprovechamos para decir que 
cualquiera que lo desee puede ponerse en 
contacto con nosotras y no tenemos ningún 
problema en informar (nosotras o nuestra 
abogada) a quién sea necesario de todo lo 
que hacemos y cómo. Porque nosotras SÍ que 
hacemos las cosas de manera legal, y nuestra 
intención siempre ha sido ayudar y solucionar.

Gracias a tod@s los que una vez más nos 
informáis, animáis y apoyáis.
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Fòrum de consulta ciutadana per a la millora dels 
pressupostos participatius de Cocentaina
NP Ajuntament de Cocentaina

El Consell de Participació Ciutadana de 
l’Ajuntament de Cocentaina organitza, 
durant els pròxims mesos de setembre i 

octubre, el Fòrum de consulta ciutadana sobre 
l’agenda pública i la millora de la participació 
ciutadana. 

La proposta té com a objectiu contribuir a la 
fase de deliberació i generació de propostes 
prèvies als pressupostos participatius 2025 que 
s’obriran el 15 de novembre d’enguany. Un dels 
dèficits més habituals detectats en els estudis 
que es realitzen sobre les bones pràctiques en 
els processos de pressupostos participatius 
municipals sol ser la manca de temps per 
a la discussió col·lectiva de les propostes o 
idees a presentar. En diverses ocasions, les 
iniciatives es fan a títol individual, sense passar 
per espais de diàleg on generar intel·ligència 
col·lectiva. La finalitat d’aquest fòrum és millorar 
la generació de propostes d’interés per al conjunt 
de la ciutadania amb l’organització de diferents 
tallers on es portaran a terme dinàmiques de 
diagnòstic, priorització i selecció de propostes 
al voltant de diferents qüestions vinculades a 
l’agenda pública de la ciutat, com ara millores 
en els espais i activitats d’interés col·lectiu. Entre 
les qüestions que es proposen per al seu debat 

i la generació de propostes destaquen l’activitat 
cultural, la mobilitat, l’urbanisme, l’acció social, 
el medi ambient, l’oci i l’esport i la convivència.

El taller dirigit a tota la població es realitzarà 
el dilluns 23 de setembre a la sala d’actes de la 
Casa de la Joventut. La participació està oberta 
al conjunt de les associacions i a la ciutadania 
en general de Cocentaina. 

Aquest projecte està subvencionat per la 
Diputació d’Alacant dins de la convocatòria 
de concessió de subvencions en matèria de 
participació ciutadana, transparència i bon 
govern, anualitat 2024.

Taller d’Ocupació DINAMIC un no parar
Nuria Castellà. Directora Taller d’Ocupació

El passat 28 de juny vam anar a València , 
eixida formativa per a posar en valor del 
patrimoni i va ser un goig la preparació 

amb tanta cura de la visita guiada, vaig la 
supervisió de Quique, gràcies.

Amb l’arribada de l’estiu les activitats culturals i 
esportives a la nostra Vila han sigut constants….
Hem participat a les escoles municipals 
esportives, hem sigut suport als monitors de les 
escoles amb els mes menudets...gràcies per 
deixar-nos formar part del equip de monitors.

La joia del mes ha sigut Sent-me i Sent-
met, gràcies per deixar-nos col·laborar amb 
vosaltres: acompanyament dels majors en tots 
els desplaçaments i animació del menudets… i lo 
millor… el fi de curs, que bé ho passarem i que bé 
va eixir tot súper bonic, emocionant i enriquidor. 
La música es el llenguatge universal que arriba 
fins l’ànima.

Continuem amb les tasques de la Biblioteca i 
al Palau amb el patrimoni, estem aprenent molt 
i de la mà dels millors.

Al Respir, sempre que ens cridem anem a 

corre-cuita, que grans son els nostres majors… 
Sent-me també va pensar amb ells i van fer un 
concert molt dinàmic , ens agradà molt...El passat 
19 de juliol vam anar a tancar el tema que duien 
durant tota la setmana al Respir i vam preparar 
una activitat relacionada amb el tema i cantarem 
una cançoneta amb ells.

Estem a punt d’anar-se’n de vacances i tot son 
acomiadaments però amb una data de tornada, 
estem contentes de tota la feina realitzada.

Fins prompte
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En marcha la denominacion de origen “Olis 
d’Alacant”
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

La Asociación Olis de Alacant, entidad que 
agrupa a cooperativas y almazaras privadas 
en la provincia de Alicante, decidió en la 

reunión celebrada el 1/7 pasado en Alicante 
poner en marcha e iniciar los trámites ante la 
Conselleria de Agricultura C.V. para conseguir 
la DENOMINACION DE ORIGEN (D.O) “OLIS 
D’ALACANT”., para los aceites producidos en la 
provincia de Alicante.

Se trata de un paso muy importante una vez 
cedida la marca propiedad de la Diputación de 
Alicante a la Asociación, dándose la circunstancia   
además que en la Comunidad Valenciana no 
hay, al día de hoy ninguna D. O. del aceite en 
vigor.

Las D.O. protegen los productos originarios 
del país o de una zona geográfica determinada, 
siempre que tengan una calidad, reputación 
u otra característica imputable a su origen 
geográfico., en el caso de las D.O. deben 
de presentar además factores naturales y 
humanos que incidan en la caracterización del 
producto a dicho lugar, independientemente 
los atributos que aporten valor añadido como 
consecuencia de las técnicas agrarias o de 
los métodos de trasformación utilizados para 
su producción, además  como derechos de 
propiedad constituyen verdaderos signos 
distintivos 

Estas figuras están protegidas por reglamentos 
comunitarios de la U.E, a quien corresponde en 

último lugar autorizar o no una D.O. dependiendo 
del tipo de producto constituyen un elemento 
fundamental para la comercialización nacional 
e internacional del de los mismos

Se inicia pues un proceso técnico que 
comprende entre otros, trabajos de descripcion 
del producto, zonas geográficas, variedades, 
elementos que prueban que el producto es 
originario de la zona geográfica protegida, 
descripción de los métodos de obtención del 
producto, procesos de elaboración, vínculos, 
elaboración envasado y etiquetado etc.

Reparto gratuito del fosfato diamónico para la 
mosca del olivo
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

Como cada año se reparte en el mes de Julio 
de manera gratuita entre todos aquellos 
socios que lo hayan solicitado el reparto 

gratuito del fosfato diamónico para combatir la 
mosca del olivo, cada vez más está teniendo 
más aceptación dado que se instala de manera 
sencilla en cada olivo para captarlas y provocar 
su eliminación, ello contribuye a una mejor 

calidad del fruto y por ende del aceite producido.
En nuestra comarca se ha colocado un sensor 

automático para contabilizar las capturas en el 
mismo y comprobar su efectividad.

Ante cualquier duda no duden en solicitar 
información a nuestro técnico, hay que tener en 
cuenta que es un producto de riesgo y hay que 
actuar con precaución.
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La Federación de Cooperativas Agroalimentarias 
de España, dio a conocer la marca de calidad que 
podrán llevar los productos cooperativos
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

La  F e d e r a c i ó n  d e  C o o p e r a t i v a s 
Agroalimentarias de España, dio a conocer 
recientemente la marca de calidad que 

podrán llevar los productos cooperativos que 
cumplan los requisitos estipulados en el manual 
operativo y el sometimiento a controles de 
auditoria estipulados de la marca.

Se trata de visibilizar y poner en valor ante 
el consumidor y la sociedad en general, 
los productos de las cooperativas, a través 
de valores y principios que representa el 
cooperativismo y su contribución a la triple 
sostenibilidad. - Hablamos de una marca que 
representa un producto de cercanía, de arraigo 
rural, no des localizable, que cumplirá con los 
más estrictos requisitos nacionales y europeos 
en materia de seguridad alimentaria, respecto al 
medio ambiente y bienestar animal. Y además 
una forma de hacer empresa diferente, en la 
que el valor generado retorna a los agricultores 
y ganaderos españoles, al territorio, y que, 
apuesta por la sostenibilidad económica, social 
y medioambiental, constituyéndose en un pilar 
fundamental en España para garantizarnos el 
autoabastecimiento de alimentos. 

Todas la Coop. de primer y segundo grado 
podremos solicitar el uso de la marca. la 
cooperativa que la solicite deberá cumplir los 
parámetros establecidos en el manual de uso 
y serán certificados aquellos que los cumplan.

Nuestra cooperativa esta empeñada desde 
hace años en la sostenibilidad, con diferentes 
proyectos de energía eléctrica en funcionamiento, 
reutilización de residuos para mantenimiento 
de temperatura en nuestras instalaciones de 
almazara entre otros, siendo el comentado uno 
mas para el reconocimiento de nuestros aceites.

Reunión de trabajo, Federación, UPV y Cooperativa 
sobre la inciativa de cultivo en comun (IGC)
Cooperativa Agrícola Católica   COOP.V.

UNA FORMULA ADECUADA
Con el fin de abordar y planificar la gestión de 

cultivo en común (IGC), el 24/7 se mantuvo una 
reunión en n/ Cooperativa con responsables de 
la Federación de Cooperativas Agroalimentaries 
C.V, Vicente Insa director de la Sectorial del 
aceite, Miriam, técnica del sectorial redesarrollo 
rural    y el profesor Gabriel Garcia Martinez de 
la Escuela Superior de Ingeniería Agronómica 
de la UPV.

PARA ENTRAR EN CONTEXTO
La C. V. es unas regiones donde más tierras de 

cultivo se abandonan a nivel nacional según el 
Ministerio de Agricultura, el minifundismo, terreno 
montañoso en muchas zonas (entre ellas la 
nuestra), reducida rentabilidad económica dado 
el tamaño de las explotaciones y la dificultad 
de cultivarlo de manera mecanizada, son los 
principales motivos de esta situación.

A esta peculiaridad hay que añadir la 
falta de relevo generacional que aumenta 
considerablemente el abandono de tierras

TRABAJANDO PARA LA SOSTENIBILIDAD 
DEL FUTURO

El cultivo en común de tierras es la necesidad 
más urgente en zonas rurales como la nuestra 
que lucha además contra la despoblación.

Nuestra cooperativa inicio el camino, estando 
el sistema ya operativo en otras zonas más 
desarrollado para plantar cara a este escenario, 
con esta formula la propiedad sigue siendo del 
socio, mejorando la eficacia y sostenibilidad del 
suelo, fijando población y aumentando la puesta 
en valor de las tierras.

YA ESTAMOS EN ELLO
Ya hemos iniciado el proceso y lo que se 

trataba era de ayudarnos a mejorar los métodos 
y procesos que podemos utilizar para intensificar 
esta forma de cultivo y los apoyos existentes por 
parte de la Administración

Cualquier socio puede solicitar información 
sobre esta actuación sin ningún tipo de 
compromiso, se trata de una iniciativa más de 
cara al futuro de nuestro campo.
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Els Campaners del Comtat presenten el seu 
documental sobre tocs campaners al Barri de 
Fraga

El passat 18 de juliol, l ’associació de 
Campaners del Comtat va presentar a 
l’ermita de Sant Roc del barri de Fraga el 

seu documental "MANS, CORDES I BRONZE: 
Persones que han donat veu al poble". Aquesta 
obra, realitzada en col·laboració amb Muixego 
Digital, ha rebut una acollida entusiasta. El 
documental recull el testimoni de diverses 
persones que, a través del so de les campanes, 
permet descobrir el ric món campaner de la 
comarca del Comtat. S'hi destaquen les mans 
que produeixen el toc, les cordes que les fan 
sonar i el bronze amb què estan fetes les 
campanes.

L'elecció de l'ermita de Fraga per a la projecció 
no és casual. Els veïns Pepa Marset Ferrandis, 
les germanes Milagros Cominches Pascual i 
Manolo Reig Torró, participants destacats en el 
documental, són testimonis dels tocs manuals 
que han preservat amb dedicació i estima per 
les tradicions del nostre poble.

Al final de l'acte, l’associació de Campaners del 
Comtat va lliurar una placa dedicada a aquestes 
campaneres, en reconeixement a la seua tasca 
de mantenir vius els tocs tradicionals. Es preveu 
que aquesta placa es col·loqui en un lloc visible 
del barri perquè tots els visitants puguen conèixer 
aquest valuós llegat cultural.

Les properes dates de projecció del documental 
són: 3 d'agost a Alcoletja, 1 de setembre a Gorga, 
27 de setembre a Banyeres, 1 d'octubre a Alcoi, 
5 d'octubre a Beniarrés i 21 de desembre a 
Penàguila

Ivan Jover

Aquest documental no només és un homenatge 
als campaners, sinó també una celebració del 
patrimoni sonor que uneix i dóna veu als pobles 
del Comtat. És una ocasió única per redescobrir 
i valorar les arrels culturals que ens defineixen. 
Aquests tocs campaners, reconeguts com a 
Patrimoni Cultural Immaterial de la Humanitat 
per la UNESCO, representen una tradició viva 
que uneix les generacions i manté la identitat 
cultural dels pobles.
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“Pardalets”. La família és fer-se
Família “Pardalets”

El passat 8 de juny, ens 
vam ajuntar,  després 
d’un temps, la nombrosa 

família dels Pardalets.
Una ajuntà’ en la que, en 

primer l loc,  vam recordar 
els nostres difunts en una 
Eucaristia celebrada en un marc 
incomparable com és el Monestir 
de la Mare de Déu del Miracle.

En acabar l’Eucaristia ens 
vam fer una foto familiar a les 
portes del palau i, seguidament, vam acudir al 
restaurant de l’Hotel Odon a gaudir d’un dinar 
(per cert, el pinso estava molt bo) al qual no 
van faltar les tertúlies recordant temps passats i 
alguna enserrellà’ d’alguns de nosaltres.

Tampoc va faltar, i com no podia ser d'altra 
forma, la xaranga composta per tios, nebots, 
cosins, germans i algun consort, i que va 
interpretar un repertori de música festera a on 
podia faltar “El bequetero” i unes quantes marxes 
mores i cristianes.

Ja en les postres tocava recordar els nostres 
avantpassats contestans que es remunten en 
17 generacions des de la dècada de 1550 fins al 

dia de hui, on 68 Pardalets de les 4 últimes i 37 
consorts estàvem presents.

Per últim, vam rematar l’ajunta’ en una sessió 
de discoteca on cada Pardalet va desplegar el 
seu millor repertori de moviment del plomatge 
de les ales i equilibri en barra.

L’alegria, harmonia, la bona sintonia i l'amor 
per la família que es respirava en l’ambient van 
ser el millor d’este dia.

Donar les gràcies a tots per la vostra disponibilitat 
i facilitar-me el fet de poder fer un somni que en 
rondava pel cap des de fa un temps, com bé diu 
el títol d’este article, “La família és fer-se” i ací n’hi 
ha família “pa’ rato”.
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Festivitat de Sant Cristòfol
Joan Jover i Domínguez

El passat 14 de juliol, la confraria de Sant 
Cristòfol, com ja és habitual cada any per 
aquestes dates, va celebrar la festivitat del 

seu patró, Sant Cristòfol, al popular paratge que 
porta el seu nom. Els actes van ser organitzats 
per aquesta confraria sota la presidència de la 
seua nova junta, presidida per Manolo García i 
Gabriel Puerto; l’acte va rebre el suport d’un bon 
grapat de socis i públic en general que, de bon 
matí, van anar omplint la plaça, els quals amb la 
seua presència van voler recolzar la festivitat de 
Sant Cristòfol, patró dels transportistes i de tots 
els conductors en general, on no van faltar els 
tradicionals xurros i l’herberet.

A les 10 hores, i a l’ermita del mencionat 
paratge, es va celebrar l'eucaristia en memòria i 
record de tots els difunts de la confraria, la qual va 
estar oficiada per mossèn Javier Sánchez, rector 
de la parròquia del Salvador, el qual, en la seua 
homilia, va ressaltar la serenitat i la temprança en 
la figura de Sant Cristòfol i el seu bastó, que igual 
que en el text de l’evangeli d’aquest diumenge, 
Jesús va enviar als seus deixebles tan sols amb 
un bastó per ajudar i proclamar per tot arreu la 
paraula de Déu. 

L ’acte va comptar  amb l ’ass is tència 
d’una representació del nostre Ajuntament, 
encapçalada pel tinent d’alcalde, Rubén Muñoz, 
i la regidora de Tradicions, Marcela Richart, els 
quals amb la seua presència van voler donar 
el suport que es mereix aquesta festivitat. Just 
en acabar la celebració, es va procedir a la 
benedicció dels vehicles estacionats en la plaça, 
i de tots els assistents. Així mateix, no podia faltar 
el popular revolteig de la campana.

Finalitzat aquest tradicional acte, en un dia 
molt bascós, es van traslladar a un restaurant on 
compartiren tots junts un esmorzar de germanor i 
fraternitat, on tots gaudiren d’un matí d’alegria i de 
bona harmonia que caracteritza als conductors 
i camioners. Durant aquest acte, es va procedir 
al lliurament d’uns merescuts reconeixements 
a tres persones i les seues famílies, les quals 
han sigut durant molts anys tot un referent dins 
de l’organigrama de la confraria: Enrique Seguí 
Pérez, Andrés García Reche, i Antonio Llinares 
Llinares, que recentment ens va deixar. Andrés 
García, força emocionat, va donar les gràcies a 
tots els presents per aquestes mostres d’afecte, 
encoratjant a la nova junta a treballar i enfortir 
si cap més aquesta confraria que ell ha portat i 
porta, dins del seu cor.

En prendre la paraula, tant Manolo García com 
Gabriel Puerto, varen tindre paraules d’agraïment 
cap a aquestes persones que durant tants anys 
han lluitat i treballat per la confraria. I també van 
demanar la col·laboració de tots els associats 
per a continuar treballant tots junts per enaltir 
la confraria. Igualment, van agrair la presència 
d’Antonio Pascual, representant de la Federació 
Provincial del Transport; destacant també la 
col·laboració de la delegació provincial de la 
casa Mercedes, «Levante Trucks». La qual cosa 
és una mostra de la importància i el ressò que 
té la confraria de Sant Cristòfol de Cocentaina, 
amb aquest tradicional homenatge al seu Patró.

Així mateix, van agrair a l’Ajuntament de 
Cocentaina i al cap de la guàrdia civil local, 
la seua presència i el seu suport en aquests 
actes, esperant poder continuar amb la mateixa 
col·laboració de sempre. Desitjant que l’any que 
ve ens tornem a trobar tots ací. 
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Festa de la Mare de Déu del Carme
Redacció. Fotos: Jovi Cantó

El passat 16 de juliol, la Mare de Déu del 
Carme va tornar a celebrar-se a Cocentaina 
i ho va fer, gràcies al treball de la junta 

presidida per Pepa Cuesta.
Durant 9 dies, la parròquia de El Salvador 

ha albergat la novena. Els tres dies abans de 
la festa gran, es va celebrar una hora Santa i 
ja es donava pas al tridu. L’últim dia també es 
van elegir els majorals i majorales per a les 
festes de 2025: Rafael Reig Llorens; Ernesto H. 
Ferrándiz Briva; Ángel Vicent Vidal; Rafael Valls 
Pérez; Demetrio Vicent Lluch; Josep Vilaplana 
Revert; Juan Enrique García Aznar; Rafael Alós 
Botella; Pablo Jordá Briva; Marcos Cortés Pérez 
de León;  Manuel Moya Calatayud; Rafael Agulló 
López;  Francisco Javier Miralles Pascual; Milagro 
Cantó Moscardó; Carmen Carrión; Mªdel Carmen 
Llopis Catalá; Lola Guillem Garrido; Silvia Botella 
Palacios; MªJesús Rodas Garbí; MªMilagro Ivorra 
Cardona; Enriqueta Reig; Alicia Araceli Cardona 
Jover; Amparo Botella Richart; Cristina Oltra 
Santonja; Milagro Montava Martí i Ana López 
Brotons.

El dia gran, el 16 de juliol, la parròquia de El 
Salvador va celebrar la festa, amb l’Eucaristia, 
presidida per d. Javier Sanchis, pàrroc de El 
Salvador, d. Rafael Valls i d. Diego Ferrándiz, 
sacerdots fills del poble i el guardià del convent, 
frai Fernando Fuertes. Finalitzada l’Eucaristia es 
van imposar els escapularis als xiquets i xiquetes 
de 1ª Comunió, així com als fidels devots de la 
Verge de les ànimes que així ho va desitjar.

Després, la colla Mal Passet obria la processó 
que transcorre pels carrers de la part alta del 
raval contestà. La imatge de la Mare de Déu del 
Carme, va ser portada per un grup de joves de 
la parròquia mentre que els comuniants eren els 
portadors de les relíquies dels beats Elies i Juan 
Carbonell, precursors d’aquesta vocació mariana 
a Cocentaina.

Arribats de nou a les portes de l’Església de 
el Salvador, dos comuniants li van recitar uns 
versos al a Verge marinera i així finalitzava un 

any més aquesta festa del Carmen, una tradició 
contestana que s’ha pogut dur a terme gràcies 
a l’organització de la junta de Pepa Cuesta, ja el 
segon any al capdavant de la confraria.
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El Certamen Coral ja té als 3 cors participants

La 44 Edició del Certamen Coral Fira de Tots 
Sants ja ha seleccionat els 3 cors finalistes 
que participaran en el Certamen el pròxim 

9 de novembre.
D'entre tots els cors inscrits, el comité tècnic del 

#44CCFTS ha determinat que els cors finalistes 
seleccionats per a l'Edició de 2024, ordenats 
alfabèticament per la seua ciutat d'origen, siguen 
els següents:

- COR NUBAH de Granada
- COR AURUM de Luanco
- COR SIMFONIA de Torrevieja

La Fira de Tots Sants participa en el congrés 
de fires i congressos espanyols i reforça el seu 
compromís amb la sostenibilitat i el tractament 
de les dades
NP Fira de Tots Sants

La Fira de Tots Sants de Cocentaina, 
representada per l'alcalde de l'Ajuntament 
de Cocentaina Jordi Pla, la regidora de Fira 

Marcela Richart, i el tècnic de Fira Gustavo Baena, 
ha participat activament en el segon congrés 
conjunt de l'Associació de Fires Espanyoles 
(AFE) i de l'Associació de Palaus de Congressos 
d'Espanya (APCE), celebrat entre el 3 i el 6 de 
juliol en el Bilbao Exhibition Centre (BEC). Sota 
el lema "Llegats que transformen", el congrés 
va reunir a prop de 240 professionals del sector, 
abordant temes clau per al desenvolupament i 
enfortiment de fires i congressos.

Entre els temes tractats, es va fer especial 
èmfasi en la utilització de la intel·ligència artificial 
per a la realització d'anàlisis i estudis d'impacte 
més precisos, així com en la gestió integral de 
la sostenibilitat o les ferramentes i estratègies 
de màrqueting. En aquest sentit, una de les 
conclusions més rellevants per a la Fira de 
Tots Sants de Cocentaina és la seua voluntat 
d'evidenciar amb dades l'impacte econòmic del 
certamen en l'àmbit comarcal, per a la qual cosa 
s'ha previst la realització d'un estudi d'aquestes 
característiques que es realitzarà de manera 
imminent.

La regidora de Fira, Marcela Richart, destaca la 
rellevància del congrés, subratllant que "va ser 
una ocasió única per a compartir i intercanviar 
bones pràctiques, així com idees i solucions 
per a implementar millores en àmbits com la 

sostenibilitat o la intel·ligència artificial", com 
s'apuntava més amunt. A més, ressalta l'alt 
nivell de les taules de debat i els ponents, la 
qual cosa va permetre enriquir les discussions i 
aportacions.

Per la seua part, l'alcalde de Cocentaina, 
Jordi Pla, expressa la seua satisfacció amb la 
participació en l'esdeveniment: "Estem molt 
satisfets amb la nostra participació en el congrés 
per diverses raons. La primera d'elles és perquè 
seguim fent difusió i promoció de la Fira per allà 
on anem. I per una altra banda, per la importància 
dels contactes que hem fet, una cosa que ens 
situa en una posició preferent per a poder atraure 
nous expositors i també per a implementar 
millores organitzatives i de gestió".

La participació en el congrés també va 
permetre constatar el suport de l'AFE al certamen 
contestà, que desperta molt d'interès entre 
la resta d'associats per la seua rellevància, 
trajectòria i impacte.
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Cocentaina llança el primer Premi de Narrativa 
Fira de Tots Sants per a fomentar la literatura 
juvenil en valencià

L’Ajuntament de Cocentaina ha anunciat la 
creació del primer Premi de Narrativa Fira 
de Tots Sants de Cocentaina, que tindrà 

lloc aquest mateix any 2024. Aquest premi, que 
s'emmarca dins de les activitats culturals de la 
històrica Fira de Tots Sants, té com a objectiu 
fomentar la creació literària en valencià i està 
adreçat a autors i autores de novel·les originals 
i inèdites destinades al públic juvenil a partir de 
14 anys.

Les obres presentades hauran de complir amb 
uns requisits específics de format i extensió que 
seran anunciats d'ací a poc temps, i s’hauran de 
presentar exclusivament en format digital (PDF) 
a través de la Seu Electrònica de l’Ajuntament 
de Cocentaina. El termini de presentació s’obrirà 
el 15 d’agost i finalitzarà el dia 8 de setembre 
de 2024 a les 23:59 h. El premi té una dotació 
econòmica de 6.000 euros i l’obra guanyadora 
serà publicada per l’editorial Andana.

Tant Marcela Richart, regidora de Fira, com 
Berta Iñíguez, regidora de Cultura i Promoció 
Lingüística de l'Ajuntament de Cocentaina, han 
expressat la seua satisfacció i la de l'equip de 
Govern amb aquesta nova iniciativa. Afirmen 
que amb el Premi de Narrativa Fira de Tots Sants 

es pretén donar suport a la creació literària en 
valencià, fomentant l'escriptura d'obres dirigides 
al públic juvenil. Aquest guardó és una oportunitat 
per a escriptors i escriptores de contribuir a fer 
més gran el nostre patrimoni cultural, entre el 
qual destaquen la riquesa de la nostra llengua 
i la nostra història. La Fira de Tots Sants, amb 
la seua llarga tradició, és el marc ideal per a 
aquesta nova aposta cultural».

Aquest guardó pretén incentivar la producció 
literària i donar visibilitat als nous talents en el 
camp de la narrativa juvenil, contribuint així a 
l’enriquiment cultural de la nostra societat. La 
Regidoria de Fira de Tots Sants, juntament amb 
la Regidoria de Cultura i Promoció Lingüística, 
promou aquesta iniciativa com una manera 
de celebrar i potenciar la literatura en valencià, 
afegint un nou atractiu a la ja reconeguda Fira de 
Tots Sants, que des de 1346 és un esdeveniment 
de referència, declarat Festa d’Interés Turístic 
Internacional i Bé d’Interés Cultural (BIC).

Per a més informació i consulta de les bases 
completes, visiteu la pàgina web de l’Ajuntament 
de Cocentaina a l’enllaç següent: https://www.
cocentaina.es/ca/patrimoni-i-cultura/premi-de-
narrativa-fira-de-tots-sants-de-cocentaina.
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SENT-ME Cocentaina es consolida com el festival 
de referència de l’estiu
NP Ajuntament de Cocentaina

SENT-ME COCENTAINA s’ha 
desenvolupat tradicionalment 
en dos vessants :  d ’una 

banda, l’artística i, d’altra banda, la 
formativa. Els cursos instrumentals 
i d’iniciació a la música d’aquesta 
edició 2024 han acollit a 8 professors 
i 50 alumnes durant una setmana, 
temps en el qual han conviscut 
i  compart i t  una exper iència 
educativa intensiva en què es presta 
especial atenció al creixement 
humà. Classes individuals, música 
de cambra, correcció postural i 
orquestra han estat algunes de les 
disciplines impartides. Els xics i xiques provinents 
de diferents punts de la Comunitat Valenciana, 
Castella-la Manxa, Catalunya i Canàries van 
tancar els seus cursos oferint un emotiu concert 
de clausura en què l’Orquestra del SENT-ME va 
acompanyar els xiquets i xiquetes més menuts 
el divendres 12 a l’Auditori del Teular.

D’altra banda, 1.800 espectadors han gaudit 
de la programació de concerts que ha oferit 
SENT-ME COCENTAINA convertint-se ja en un 
festival de referència de la música clàssica a 
l’interior de la Comunitat Valenciana cada estiu. 
La diversitat i l’originalitat de propostes, l’alta 
qualitat dels artistes participants i la bellesa 
del Palau Comtal atrauen cada any un major 
nombre d’espectadors. Prop de 150 artistes 
han trepitjat els diferents escenaris del SENT-
ME en una setmana. El concert inaugural del 
dilluns 8 va oferir un concert educatiu amb 
l’actriu Ana Hernández i la Hesperian Symphony 
Orchestra dirigida per Ignacio García Vidal amb 
«Pulcinella» de Stravinsky. La filosofia divulgativa 
del SENT-ME va seguir la nit del dimarts amb 
«Bioclàssics», un meravellós concert oferit 
per la famosa divulgadora Sheila Blanco. I 
el dimecres 10 el públic en família va gaudir 
amb la divertida història dels fills del comte de 

Cocentaina interpretats pels titelles i cantants 
de la companyia madrilenya Zarzuguiñol en un 
divertidíssim format que va combinar sarsuela 
i humor. La nit del dijous 11 el Palau Comtal 
va viure una nit històrica per a la música: la 
presència per primera vegada a Cocentaina 
de l’Orquestra de la Comunitat Valenciana del 
Palau de Les Arts de València dirigida per Jaume 
Santonja i interpretant un exigent repertori amb 
obres de Mozart i Haydn i la «Simfonia Heroica» 
de Beethoven. Una nit que quedarà en el record 
de tots. A més d’aquests concerts, l’alumnat 
del SENT-ME va oferir una audició a l’auditori 
del Centre Social Real Blanc per als usuaris del 
RESPIR i TAPIS complint així amb un compromís 
essencial del SENT-ME: acostar la música a tots 
els públics.

«La música ha inundat Cocentaina en cinc 
intensos dies en què la població acull i es 
transforma, atorgant a l’educació i el gaudi artístic 
un valor primordial» declarava Ignacio García 
Vidal, director del SENT-ME. «Aquesta energia 
transformadora és més necessària que mai en 
el món, de manera que continuarem treballant 
per generar noves propostes».

Per la seua banda, l’alcalde de Cocentaina, 
Jordi Pla, afirmava que «el SENT-ME és l’èxit 
col·lectiu de tot un poble com Cocentaina, una 
aposta decidida de l’ajuntament i de l’equip de 
govern per a fer valdre i democratitzar la cultura». 
Així mateix, agraïa el treball i la implicació tant 
dels tècnics municipals com de la regidora 
de Cultura, Berta Iñíguez, i per descomptat del 
director artístic de tot l’esdeveniment, Ignacio 
García Vidal. Finalment, anunciava que des 
de l’ajuntament «es continuarà treballant per 
impulsar el SENT-ME, per consolidar-lo i per 
seguir fent del SENT-ME cada mes de juliol un 
far de llibertat per a Cocentaina i per a tota la 
comarca».
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L’Ateneu Musical de Cocentaina guanya el VII 
Certamen de Música Festera d’Agost

Marta Jordà Blanquer

La banda contestana aconsegueix el primer premi en aquest esdeveniment 
dedicat a la interpretació de música festera.

El passat dissabte 6 de juliol es va celebrar 
al poble d’Agost el VII Certamen de 
Música Festera, un esdeveniment de gran 

importància per a la nostra cultura musical, que 
posa en valor el paper dels músics i compositors 
en les nostres tradicionals festes de Moros i 
Cristians. En aquesta setena edició van participar 
la Societat Ateneu Musical de Cocentaina, la 
Societat Ateneu Musical de Rafelguaraf i la Unió 
Musical Santa Cecília de Canals. 

L’acte s’iniciava amb el tradicional passacarrer, 
on cadascuna de les tres bandes es va encarregar 
d’interpretar un pasdoble de la seua elecció. 
Amb motiu del centenari de José Insa Martínez, 
membre fundador de l’Ateneu de Cocentaina, 
aquesta banda va fer sonar el seu pasdoble 
“Pepe Zaragoza”, en forma d’homenatge. 
Seguidament, es va donar pas al concurs, on 
aquestes agrupacions van tenir l’oportunitat de 
mostrar tot el treball realitzat durant mesos. La 
marxa obligada per a les tres bandes participants 
fou “Cap d’Esquadra”, del compositor Alfonso 

Yepez Santamaría, guanyador del III Concurs de 
Composició de Música Festera d’Agost. No hem 
d’oblidar mencionar el tancament de l’aplec per 
part de la Societat Filharmònica Unió Musical 
d’Agost que, amb la seua representació, va 
brindar el temps suficient als membres del jurat 
perquè prengueren una decisió. 

La Societat Ateneu Musical de Cocentaina va 
encapçalar el pòdium en aquest cas, seguida 
de la Societat Ateneu Musical de Rafelguaraf i 

la Unió Musical Santa Cecília de 
Canals. La banda guanyadora, 
dirigida per José Miguel Fayos 
Jordán, va interpretar com 
a pasdoble de presentació 
“El Camino”, de Josep Vicent 
Egea Insa i, com a marxa lliure, 
“Eleazar”, de Rafa Mullor Grau. 

Una vesprada repleta de 
qualitat musical que va acabar 
amb una victòria per a la banda 
contestana, que amb aquesta, 
suma un nou reconeixement. 
Al remat, ja són quatre primers 
premis consecutius que l’Ateneu 
de Cocentaina aconsegueix 
acompanyada del seu director 
titular José Miguel Fayos Jordán.
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La tasca de difondre la Memòria
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

El record del passat és allò que anomenem 
memòria, una facultat psíquica que permet 
a l’ésser humà retenir fets anteriors. 

Aquest bé tan valuós i a la vegada intangible cal 
exercitar-lo i, d’una manera o altra, són moltes 
les persones que col·laboren en la gran tasca 
de difondre el passat i no oblidar la història que 
altres s’obstinen a esborrar o amagar, com és el 
cas del govern autonòmic i la recent aprovada 
‘Llei de la Discòrdia’. 

Per a aconseguir-ho cal aprofundir, investigar 
o divagar entre documents que oferisquen 
informació per tal de revelar un gran descobriment 
o qualsevol curiositat quotidiana. La inversió 
d’aquest temps i esforç és innegablement i 
absoluta lloat si la finalitat no és una altra que 
estudiar-la i difondre-la, apropant-la a una 
societat que amb el pas del temps tendeix a 
caminar cap endavant sense mirar enrere. 

En aquest sentit, i a casa nostra, cal destacar 
el treball de Francesc Jover, vicepresident del 
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a 
Cocentaina, a més d’un incansable investigador. 
La publicació de les seues troballes entre 
centenars de documents permet engrandir el 
Banc de la Memòria Històrica a través d’arxius 
documentals i de la recopilació de biografies que 
hui dia necessiten protagonisme. Aquesta difusió 
del treball fet també s’adapta als nous temps, 
a les noves vies de comunicació, on prenen 
protagonisme les xarxes socials, com Facebook, 
per a accedir a totes aquestes publicacions que 
des del Fòrum convidem a seguir d’una manera 
senzilla i molt pràctica. 

Així mateix, la tasca també es veu reflectida 
amb activitats com la que tindrà lloc a partir del 
mes que ve, unes III Jornades sobre Memòria 
Històrica a l’Alcoià i el Comtat que enguany 
estaran dedicades als i les Mestres de la II 
República, amb una trajectòria professional 
que va passar de ser admirable, amb una tasca 
educativa que permetria l’alfabetització d’un 
país, fins a ser víctimes de la depuració que la 
dictadura de Franco va abanderar. 

A través de diferents jornades, conferències i 
altres activitats, els assistents podran aprofundir 
sobre els fets d’aquest període i aquesta 
professió des de diverses perspectives. Cal 
que recordar que aquesta iniciativa començarà 
el 18 de setembre, amb la inauguració en la 
Fundació Mútua Levante a les 19 hores. Una 
obertura a càrrec d’Àlex Barber, president del 
Fòrum, i conduïda pels contestans Marta Jordà, 
llicenciada en Filologia Catalana a la UV, i Lucas 
Jordà, estudiant de Comunicació Audiovisual en 
la UJI. En aquesta primera jornada, els assistents 
podran gaudir d’una conferència a càrrec d'Isabel 

Domènec sobre la repressió i depuració de les 
mestres a la província d'Alacant i comarques 
de l'Alcoià i Comtat. Posteriorment, intervindrà 
Àngel González, president de la Federació 
Coordinadora d'Associacions per la Memòria 
Democràtica del País Valencià. 

A Cocentaina, les Jornades ocuparan els dies 
24 i 25 de setembre, en el Centre Cultural El Teular 
i la Biblioteca Municipal, respectivament, a més 
de la clausura, el 17 d’octubre en el Centre Social 
Real Blanc. Tota la informació anirà ampliant-se 
durant les pròximes setmanes, motiu pel qual 
també convidem a tots aquells veíns i veïnes 
interessades a seguir les xarxes socials de 
l’entitat. 

Per altra banda, també cal destacar aquelles 
altres accions amb les quals el Fòrum s’implica 
i que defensen la Memòria Democràtica, però 
també la defensa d’una societat més justa. Per 
aquest motiu, l’associació memorialista també 
ha participat en els actes per la Llengua, junt 
amb l’associació cultural contestana El Guaret i 
promoguts per ACP. A més de les concentracions 
setmanals que es manifesten contra el genocidi 
que ocorre a Palestina o les activitats que van 
esdevenir a Dénia amb motiu de la parada de 
la flotilla que va fer rumb a Gaza. 

Amb tot, només queda destacar la importància 
de la Memòria i el valor inestimable d’aquells que 
dia rere dia s’esforcen per fer-ho, per recordar, 
per no oblidar, per poder seguir endavant.
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Protecció republicana a la infància
Fòrum per la Memòria Històrica i Democràtica a Cocentaina

A partir de l’estiu de 1936, després del 
colp d’estat feixista i d’haver implantat 
un ambiciós pla d’escoles, les accions 

bèl·liques començaren a tindre conseqüències 
d’especial risc a la infància. Fou  quan el Ministeri 
d’Instrucció Pública, va crear un potent aparell 
de  protecció a xiquetes i xiquets que res tenien 
a veure amb les malifetes dels adults. És quan 
va haver-hi una decidida activitat per protegir al 
sector més vulnerable de la societat duent-los a 
la rereguarda republicana amb col·laboració del 
Socorro Rojo Internacional (SRI). Va intentar fer-
se un emparament als infants com mai s’havia 
fet en cap conflicte del món fins aleshores. La 
bonhomia republicana es va demostrar en aquell 
moment dedicant-s’hi a crear colònies infantils 
amb xiquets i xiquetes que havien quedat orfes 
o desestructurades les seves famílies. A més a 
més, totes les colònies estaven dotades dels seus 
mestres i assistència logística.

A setembre de 1937, segons Cristina Escrivà 
Moscardó -que ha estudiat el tema a fons- 
solament a la zona lleial, és van crear 406 
colònies escolars en Règim Familiar que 
protegien 33.121 infants i 159 Colònies col·lectives 
amb 12.027 xiquetes i xiquets. A l’estiu de 1938 hi 
havien 310 Colònies Col·lectives i en novembre 
del 38 va arribar a haver-hi un total de 3.715.000 
xiquetes i xiquets per tot arreu de la rereguarda 
republicana.

Una experiència republicana duta a terme 
desprès que el feixisme va decidir liquidar 
la República per sotmetre la població a una 
dictadura. Un fet que va convertir l’escola i 
l’educació -amb una renovació pedagògica- a 
més d’un camp de debat polític, ideològic. A 
més, també es va ocupar de desenvolupar un 
lloc cultural d’ideals i valors solidaris. Als fronts 
de guerra i rereguarda, hi havia una educació 
republicana institucionalitzada que anava més 
enllà del marc escolar. Era un marc social i 
cultural en el sentit més ample del terme per 
preparar una societat de clara arrel democràtica.

Especialment venien de Madrid, cap al País 
Valencià, camions carregats de xiquetes i 
xiquets, fugint de l’aparell feixista que  castigava 
amb implacables bombes. Molts pobles de la 
província d’Alacant es van mostrar solidaris des 
del mateix estiu de 1936. A Cocentaina van haver 
d’habilitar al setembre del 36 una colònia amb 
75 infants; no solament l’edifici, també llits, roba, 
vaixella, etc. treta de finques encautades. Moltes 
persones (entre elles dones) de Cocentaina van 
ser acusats i condemnades -segons hem pogut 
veure als seus expedients- d’haver desvalisat 
masies. No solament per bastir les colònies de 
refugiats; també per amoblar l’indispensable d’un 

Hospital de Sang que van haver d’improvisar a 
l’Asil local de pobres. Era imprescindible fer-ho a 
causa dels ferits que duien del front perquè foren 
atesos al seu poble pels parents.

A més, tenim documentat els l locs on 
s’instal·laren aquestes colònies i les dificultats 
que passaven per atendre’ls com calia. Un 
5% del salari de treballadors i treballadores 
de Cocentaina era aportat a cobrir aquestes 
despeses. El Ministeri s’encarregava de la dotació 
de mestres i cuidadors, però el municipi havia 
de fer-se càrrec de donar-los hostatge, menjar 
i vestir-los.

A part del convent de franciscans, que en aquell 
moment estava municipalitzat, estaven les masies 
de Mastec i Ferrandis. Per cert, hi ha alguna 
sessió del Consell municipal de Cocentaina on 
es fan constar queixes «d’enserrellades» que 
feien els xiquets en aquestes finques i voltants.

En aquella etapa d’exclaustració de frares, 
el convent estava dedicat a escola pública 
de xiquets i xiquetes a més d’hostejar infants 
refugiats. Encara queda algun veí a Cocentaina 
que va coincidir anar a escola i veure els xiquets 
armant molta gresca pel claustre.

El Consell de Cocentaina tenia instruccions 
del governador d’Alacant per comptabilitzar 
la quantitat de refugiats que podia acollir  la 
Comarca. Un poble com Benimassot estava 
disposat a rebre’n 12.

També hi havia possibilitat d’iniciar tràmits 
legals d’adopció i ho feren algunes famílies. 
Segons les nostres informacions, dos o tres 
d’aquells xiquets refugiats, es van quedar ací on 
es casaren i visqueren. A la seva memòria.

Mariano SanemeritoVicente Candel (Madriles)
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Regidoria de Medi Ambient 
Isabel Sancho. ADL/MEDI AMBIENT

Les festes de Moros i Cristians amb la 
campanya ‘La Reconquesta del Vidre”

Ecovidrio, l'entitat sense ànim de lucre 
encarregada de la gestió del reciclatge dels 
residus d'envasos de vidre a Espanya, i 
l'Ajuntament de Cocentaina, en col·laboració 
amb la Generalitat Valenciana, posen en marxa 
‘La Reconquesta del Vidre’, una campanya per 
a incentivar la conscienciació del reciclatge 
d'envasos de vidre durant les festes de Moros i 
Cristians 2024.

Tota la informació i bases legals de la 
campanya, podran ser consultades en www.
lareconquistadelvidrio.es. 

Assessorament tècnic gratuït i individualitzat 
sobre mesures prevenció incendis forestals a 
les casetes, urbanitzacions, edificacions en 
zona forestal o propera al terme municipal de 
Cocentaina.

El terme municipal de Cocentaina, compta amb 
una superfície d'unes 2.700 hectàrees de terreny 
forestal ( 51% de la superfície total del terme), 
amb zones d'alt valor ecològic, com la serra de 
Mariola o la Serreta i riu Serpis.

La preocupació de l'ajuntament pel risc d'incendi 
forestal i la necessitat de donar compliment a 
la normativa autonòmica, concretament a la 
disposició addicional sèptima de la LOTUP, fa 
que siga necessari treballar amb el veïnat per 
a facilitar la posada en marxa de les accions i 
treballs de prevenció d'incendis perimetrals als 
habitatges, construccions o instal·lacions, per 
a què siguen més segures en cas d'incendi. 
S'estima que al terme de Cocentaina existeixen 

més de 300 construccions amb necessitats en 
matèria de prevenció d'incendis forestals.

Amb aquest motiu, l'ajuntament inicia un servei 
d'assessorament tècnic gratuït i individualitzat 
on els propietaris de construccions en la zona 
forestal o propera a la mateixa poden sol·licitar 
a l'ajuntament la visita d'un tècnic especialitzat, 
perquè s'avaluarà des del punt de vista de la 
prevenció d'incendis l'estat actual de la vegetació 
perimetral a les construccions o necessitats de 
mesures addicionals de prevenció d'incendis 
forestals. L'objectiu del servei és definir les 
necessitats d'actuació, facilitar al veïnat les 
tramitacions necessàries i ajudar amb el 
seguiment de les actuacions a realitzar.

El veïnat de Cocentaina ja va demanar a 
l'ajuntament la necessitat d'assessorament a les 
jornades de prevenció d'incendis realitzades el 
passat 16 de maig al centre cultural del Teular.

En el cas de Cocentaina hi ha moltes partides 
del terme que presenten necessitat en matèria 
de prevenció d'incendis per la presència de 
construccions com poden ser la Boronà, el Pla 
d'Antòn, Gormaig o l'Estació nord entre altres.

El servei estarà disponible fins a mitjan 
novembre, i per tant tots els propietaris que 
resulten interessats han de sol·licitar-lo a registre 
de l'ajuntament – SIC-, de manera presencial 
o per seu electrònica: https://cocentaina.
sedelectronica.es/info.0  

Bones Festes de MYC i Bon Reciclatge !!!!
# canviclimàtic: “Tota acció compta per 

menuda que siga”
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Programa FSE+ d’Assistència Material Bàsica 
2021-2027 (Programa Bàsic)
Departament de Benestar Social

El 9 de desembre de 2022, la Comissió 
Europea va aprovar el Programa FSE+ 
d’Assistència Material Bàsica 2021-2027 

(Programa Bàsic), que va fixar un import 
d’ajuda per a Espanya de 565 milions d’euros. 
Posteriorment, el Ministeri de Drets Socials, 
Consum i Agenda 2030 ha concedit de manera 
directa una subvenció a l’entitat social Creu Roja 
Espanyola per a la posada en marxa, durant 
l’any 2024, del Programa Bàsic (BOE 21 de 
24/01/2024).

De forma transitòria, fins al 31 de desembre de 
2024, la Comunitat Valenciana té la competència 
de coordinació entre els serveis socials de 
les entitats locals i Creu Roja a la Comunitat 
Valenciana.

Aquest procediment transitori tindrà lloc fins al 
gener de 2025, quan les comunitats autònomes 
gestionaran plenament el programa.

El Programa FSE+ Assistència Material Bàsica 
és un suport destinat a famílies amb menors a 
càrrec que es troben per sota del llindar de la 
pobresa extrema, basat en la provisió d’aliments 
i de productes d’higiene bàsics.

Aquestes persones poden ser aquelles que, 
complint els requisits del programa, es troben 
ja en processos d’intervenció als Ajuntaments i 
Mancomunitats (d’ara endavant entitats locals), 
per tenir història social oberta o aquelles persones 
que accedeixen al sistema públic valencià de 
serveis socials per a sol·licitar informació sobre 
ajudes per a cobrir les necessitats bàsiques.

La provisió de l’ajuda es realitzarà de forma 
indirecta mitjançant un sistema comú de 
targetes electròniques i/o de vals electrònics 
bescanviables per productes d’alimentació i 
per altra «assistència material bàsica» com ara 
articles d’higiene com poden ser sabó, xampú i 
pasta de dents, com també d’higiene femenina 
menstrual i bolquers infantils. S’exclouen els 
productes següents: tota classe de begudes i 
refrescos que continguen gas, sucre o productes 
substitutius; begudes alcohòliques de tota mena; 
productes dietètics; pastisseria i llaminadures; 
aigua embotellada; productes elaborats, a 

excepció de llegums precuits i conserves.
Els requisits d’accés al programa són els 

següents:

llars els ingressos per unitat de consum de les 
quals són inferiors al 40% de la renda mitjana 
nacional.

persones perceptores de l’Ingrés Mínim Vital 
(IMV) o de la Renda Valenciana d’Inclusió (RVI).

unitats familiars que reben el CAPI (complement 
d’ajuda a la protecció de la infància).

La quantia de la prestació dependrà del 
nombre de membres de la unitat familiar i la 
durada serà des de la sol·licitud fins al 31 de 
desembre de 2024.

Els supermercats adjudicataris per a col·laborar 
en l’execució del Programa Bàsic amb la Creu 
Roja assignats a la Comunitat Valenciana són 
els següents:

Per tant, la família que reunisca els requisits 
serà valorada per la treballadora social de 
referència de serveis socials, se’ls sol·licitarà la 
documentació acreditativa de requisits i es farà 
la sol·licitud. La Creu Roja, durant el procés de 
lliurament de la targeta a la família, els informarà 
sobre les condicions d’ús de la targeta, el temps 
de durada de l’ajuda i el procés de recàrrega, 
i com actuar davant d’incidències. Al cap de 
sis mesos, la treballadora social de referència 
realitzarà el seguiment i l’evolució de la família.
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Celebrem el 15 aniversari del taller de matí 
d’Afama Cocentaina i Comarca
Afama Cocentaina

PREMIS FUNDACIÓ IÑAKI BERENGUER
El 26 de juny acudiren la vicepresidenta Paqui 

Ripoll i el vocal Rafael Berenguer a l'entrega 
dels Premis a l'Excel·lència Acadèmica a càrrec 
de la Fundació Iñaki Berenguer als 19 millors 
estudiants d'Alcoi, Cocentaina i Muro. Helena 
Oltra Camarero de l’IES Pare Arques ha donat 
500€ del seu premi a la nostra Associació. 
Des d'AFAMA Cocentaina volem felicitar-la pel 
seu esforç i agrair-li aquesta donació i volem 
aprofitar també per donar-li l'enhorabona a Iñaki 
Berenguer per aquesta iniciativa social.

NOVA PLATAFOMRA SAMEDEN
El 26 en representació d’AFAMA acudiren el 

president José Antonio Terol i la directora Inés 
Sánchez a la constitució i presentació de la nova 
Plataforma Salut Mental Muntanya, anomenada 
SAMEDEN, a l’Hospital Verge dels Lliris d’Alcoi. 
El seu objectiu és conscienciar i ajudar a 
aquells que ho necessiten en matèria de Salut 
Mental. Aquesta plataforma està formada pel 
Departament de Salut d’Alcoi, AFA Alcoi, AFA 
Castalla i Onil, AFAMA Cocentaina, AFA Muro, 
AFA Banyeres, AFEM, AIN, CORATGE, GARA, 
TEA-ASPERGER, Conselleria i professionals de 
la Sanitat com el Dr. Cristian Molina Pizarro, 
especialista en Psiquiatria, Dr. César Rodríguez 
Castelló, psicogeriatra, i Jesús Martínez Vargas, 
coordinador de la xarxa d'escoles associades a 
la Unesco i director de l’IES Andreu Sempere. El 
coordinador de la plataforma és Santiago Llopis 
junt al Rotary Club Alcoy que ha donat suport i 
per mig del qual es coordina la plataforma. Per a 
aconseguir els objectius de la Plataforma es pren 
la iniciativa de posar en marxa tres projectes: 

1.- Cribratge poblacional referit a Salut Mental, 
Comportament Suïcida i Avaluació, utilitzant 
telèfon intel·ligent en Departament de Salut 
d'Alcoi i Comarques.

 2.- Projecte pilot de suport post-diagnòstic 
universal a totes les persones afectades de 
demència i als seus familiars i cuidadors 
residents en el Departament de Salut d'Alcoi i 
Comarques.

 3.- Prevenció de Conflictes Escolars i Abusos en 
l'entorn Educatiu. Previndre la violència millorant 
les seues relacions. Facilitar habilitats per a la 
vida que superen situacions d'elevat malestar. 
A desenvolupar en Centres d'Alcoi i Comarca.

TALLER DE MANUALITATS
Al taller de manualitats dels dos centres s’han 

encarregat d’elaborar les portades dels dossiers, 
pintant i retallant tortugues, cavallets de mar i 
peixos fets amb papiroflexia. Així mateix, per a 
celebrar el fí de curs s’han posat mans a l’obra 
amb les disfresses de hawaians pintant flors per 
a després col·locar-les als collars i a les faldes on 
s’han utilitzat material reciclat, bosses de brossa 
de colors i palletes. 

FI DE CURS i 15 ANIVERSARI TALLER DE MATÍ
El 25 de juliol va ser un gran dia per a AFAMA, en 

primer lloc celebrarem usuaris/es, treballadores 
i membres de la junta el fi de curs al Taller de 
Matí amb les disfresses de hawaians. Al taller 
de vesprada, vam fer el mateix la vesprada del 
dia 24. D’aquesta forma, als dos centres hem rist 
moltíssim, ballat, cantat i entregat els dossiers de 
tots els treballs que han realitzat durant el curs 
i s’han sentit súper satisfets, que és el que més 
ens importa. 

Seguidament, celebrarem el 15 aniversari 
de la fundació del Taller de Matí amb un dinar 
especial de germanor. Volem mencionar que 
estem profundament agraïts a la Comunitat de 
les Germanes Trinitàries per estos 15 anys de 
col·laboració que han sigut de gran benedicció. 
La seua presència entre nosaltres ha sigut un 
regal inavaluable que hem apreciat i valorat en 
tot moment.  Esperem continuar col·laborant 
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junts per molts anys més.

Per la vesprada, seguirem amb la celebració 
de la festa al saló d’actes del Centre Social amb 
l’actuació del  grup de teatre el Patronat que ens 
va interpretar “la Copla XII” i ho finalitzarem amb 
un berenar especial per a tots els assistents, 
membres de la copla, corporació municipal i 
usuaris/es.
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Des de la regidoria de Salut Pública i Polítiques Saludables de l’Ajuntament de Cocentaina volem 
donar consells que ens serviran per a fer front a diversos temes relacionats amb la salut, però 
recordem, ací us donarem consells i recomanacions, però davant d’alguna incidència cal acudir 
directament al professional de la salut.

Comptem amb el recolzament de la Conselleria de Sanitat. Aquest mes: onades de calor

Salut Pública i Polítiques Saludables
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El Ye Faky FS torna a ser equip de 2ª B

A principis de la setmana passada es va 
confirmar una excel·lent notícia per al futbol 
sala autonòmic: el CF United Elche Indracel 

ha renunciat a la seva plaça en la categoria 
de bronze del futbol sala nacional. Després 
de guanyar el campionat de Tercera del Grup 
15, superant el YEFAKY FS, el CF United havia 
obtingut l'ascens amb una victòria de 5-4 contra 
El Pilar. Aquesta renúncia permet al YEFAKY FS 
tornar a la 2ª B per a la temporada 2024/2025, 
recuperant la categoria després de dos anys de 
descens.

La directiva del YEFAKY FS, que ja estava 
treballant intensament en la preparació de 
l’equip sènior per a la nova temporada, celebra 
amb gran satisfacció aquesta nova oportunitat. 
Malgrat els desafiaments econòmics associats 
a competir en aquesta categoria, l'alegria i 
l'entusiasme són palpables.

Saül Lledó, president del YEFAKY FS, ha 
expressat: "Tornar a 2ª B és un somni fet realitat, 
especialment després de la desil·lusió de fa dos 
anys. Estem immensament agraïts pel suport de 
la directiva, jugadors i aficionats. Estem preparats 
per afrontar aquest repte amb tota la il·lusió i 
determinació."

Els seguidors del YEFAKY FS estan entusiasmats 
per aquest nou capítol, que representa no només 
una fita esportiva sinó també una oportunitat 
per demostrar el talent i la dedicació de l’equip. 
El retorn a 2ª B ofereix una gran ocasió per 

consolidar-se i continuar creixent, mantenint 
l'esperit competitiu i l'orgull de representar 
Cocentaina i tota la comarca del Comtat en 
l’àmbit nacional.

La temporada 2024/2025 promet emocions 
intenses, i el YEFAKY FS està preparat per afrontar 
el repte i escriure una nova pàgina en la seva 
història. Amb aquest ascens, el YEFAKY FS es 
consolida com un dels referents del futbol sala 
valencià. El club passejarà el nom de Cocentaina 
i del YEFAKY FS arreu del país, representant amb 
orgull el nostre poble comarca a l’àmbit nacional.

#somde2ªb #triemsomiar

Nova junta directiva del Ye Faky

Tanmateix, el Ye Faky feia públic a les xarxes 
socials la junta directiva que acompanyarà 
a l’equip de futsal contestà en aquest nou 

periple per la segona B del futbol sala nacional:
President: Saül Lledó
Vicepresident: Saül Botella
Secretari: Ivan Jover
Tresorer: Adolfo Calafat
Vocals:
-Claudia Marín
-Oscar Sansalvador
-Oscar Llorens
Tots ells treballaran de valent per a seguir 

fomentant el futbol a sala a Cocentaina a través 
d’aquest equip, el Ye Faky que compta amb una 
gran cantera i aposta de valent per la base.

Ye Faky
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Èxit de participació en el Campus d’Estiu del 
YeFaky F.S.
Ye Faky

La vuitena edició del Campus 
d’Estiu del YeFaky F.S. ha 
conclòs amb un gran èxit 

de participació, comptant amb 
la presència de vint-i-tres xiquets 
i xiquetes que han pogut gaudir 
d’una setmana ple-na d’activitats 
lligades a la pràctica esportiva.

Durant set dies, del 8 al 13 de 
juliol, les instal·lacions esportives 
del poliesportiu municipal de 
Co-centaina es van convertir 
en l'escenari perfecte per a la convivència i 
l'aprenentatge dels nostres joves esportistes 

de tota la comarca. Al llarg d’estos dies, els 
participants han tingut l'oportunitat d’aprendre i 
perfeccionar les seues habilitats en futsal, gràcies 
als nostres monitors i, sobretot, als professionals 
del món del futbol sala que van compartir la seua 
experiència i coneixements.

En este sentit, volem agrair especialment a 
Gabri i Rubi per les seues inspiradores ponències 
sobre les seues trajectòries professionals, així 
com a Mònica Castillo per la seua amena i 
educativa xarrada sobre nutrició, que va incloure 
un divertit joc que va captivar als xiquets i 
xiquetes.

A més, els participants van visitar la veïna 
localitat d’Ibi per disputar diversos partits i 
van gaudir d’una nit de convivència a l’alberg 
municipal. Esta experiència va fomentar els 
llaços d’amistat entre els joves esportistes i va 
afegir un valor extra a la setmana.

No podem oblidar agrair la col·laboració de 
l’Ajuntament de Cocentaina, així com a Tu Diràs, 
Cà-tering La Forqueta i la Impremta Domínguez, 
que ens han proporcionat tot el material necessari 
per al bon desenvolupament del campus.

En resum, ha estat una setmana molt intensa 
on els nostres xiquets i xiquetes s’ho han passat 
d’allò més bé fent el que més els agrada: jugar 
a futsal.

El dimecres 17 de juliol, el Club 
de Bàsquet Iris Contestà va 
fer entrega de la beca Montse 
Brotons per a la temporada 24-
25 a Carla Picurelli Martínez. La 
beca està patrocinada per Fidel 
Cominches S.L i premia el bon 
resultat esportiu i acadèmica del 
seu destinatari.
Per a l’entrega de la beca, el club 
va comptar amb la presència de 
l'esportista contestana Montse 
Brotons, l'alcalde Jordi Pla i el regidor d’esports Adrián Botella.
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El CD Contestano seguix conformant la nova 
temporada 2024/2025

A les xarxes socials, l’equip entrenat per 
Cristian Martínez, ha anat publicant l’equip 
roget que conformarà la propera temproada 

2002472025. Cares noves, renovacions...un 
planter de jugadors joves amb ganes de fer del 
Contestano un equip referent.

Seguint on ens vam quedar el mes passat 
els nous fitxatges  que aquesta temproada 
defensaran la samarreta rogeta són:  Adam 
Fartali; Ivelin Popov “Ive” a la porteria; Javi Mollá 
“Javi”; Victor Aracil “Victor”; Iñaki Solbes “Solbes”; 
Adrian Herrada “Herrada”; Iván Francés “Iván” i 
Javi Moreno “Javi”;. També Miguel Micó “Micó”,  
després de molts anys en l’Escola, passarà a 
formar part del primer equip com a preparador 
físic.

L’equip ja està conformat i en breu començarà 
la seua rpetemporada, one speren que l’afició 
aocmpanye al primer equip i puguem gaudir d’un 
bon joc i una molt bona temporada.

Tanmateix, el club roget segueix apostant 
epr la base i després del campus d’estiu, 
també està treballant en conformar la cantera i 
obtindre resultats tan bons com els de la pasada 
temporada.

I una vegada presentat el primer equip, el 
Contestano segueix presentant a les xarxes 
socaisl als jugadors juvenils que han de ser 
l’equip que susttet en un futur no massa llunyà 
al primer equip: Fran Català será el míster 
encarregat de dirigir als jugadors juvenils.

La contestana Montse Brotons fitxa per l’equip 
de bàsquet victorià “Kutxanbank Araski” per la 
temporada 2024-2025

La jugadora Montse Brotons arriba a l'equip 
vitorià per a reforçar el joc interior. La pivot 
contestana arriba des de Cadi La Seu on ha 

estat tres temporades. En esta última campanya, 
Montse no ha pogut jugar per una lesió que li ha 
mantingut apartada de les pistes. Ja recuperada, 
arriba a Kutxabank Araski per a sumar en l’equip.

Montserrat Brotons es va formar en el Segle 
XXI abans de creuar el toll. L'alacantina va créixer 
en Oral Roberts University durant quatre anys. 
Fixa en les categories de formació de la selecció 
espanyola, la nova pivot de Kutxabank Araski va 
fer el seu debut professional amb Bembibre. Del 
Bierzo va passar a la Seu on ha estat estes tres 
últimes campanyes. 
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L’EMBRUIX DE LA MARIOLA

Nota: en aquest capítol es realitza una descripció 
de la planta medicinal, com també es relaten receptes i remeis populars que m’han 
transmès els meus avantpassats, però cal tindre clar que el diagnòstic de les 
malalties correspon sempre als professionals pertinents.

Remeis casolans

Solament em sent en l’obligació de transmetre el saber popular que m’han ensenyat els nostres 
avantpassats i em negue rotundament a deixar-los perdre: vull donar a conèixer eixos remeis 
casolans per a intentar divulgar com els utilitzaven les persones d’abans.

Infusions per als refredats (Tercera part)

INFUSIÓ PER AL REFREDAT AMB TOS
2 fulles de Borratja
100 gr. d’arròs
1 Taronja en quatre trossos
Mitja Llima en dos trossos

Bullir-ho tot en un litre d’aigua, deixar reposar i 
colar. Prendre tebi amb una cullerada de mel 
de romaní abans de gitar-se. Segur que suaràs 
el refredat.

INFUSIÓ PER A L’APARELL RESPIRATORI (Tos, 
expectoració.)
Flor de malva 25%
Eucaliptus 20%
Pi 20%
Borratja 20%
Timó 15%

Barrejar totes les plantes i posar en infusió una 
cullerada sopera de la barreja. Prendre una tassa 
abans d’acostar-se.

INFUSIÓ PER AL SISTEMA IMMUNOLÒGIC 
(Refredats, grips…)
Sajolida 26%
Timó 20%

Borratja

Saüc 20%
Borraja 18%
Herba-sana 16%

Barrejar totes les plantes i posar en infusió una 
cullerada sopera de la barreja. Prendre una tassa 
al matí en dejú.

PREVENCIÓ DE REFREDATS (Julia Bonet de 
Quatretondeta).

Til·la. Té verd. Poliol. Camamilla. Cua de cavall. 
Camamilla anisada. Pell de llima 4 figues seques. 
Posar a bullir durant un minut, apagar el foc i 
deixar reposar durant 10 minuts.

REMEDI CASOLÀ PER AL CONSTIPAT (Xarop)
Una part d’Equinàcia
Una part de Gingebre
Mig litre d’Aigua
Mel
Pròpolis

Bullir l’aigua amb l’Equinàcia i el gingebre 
durant 15 minuts, retirar i colar. Tornar a posar 
la decocció en la cassola i afegir la mateixa 
quantitat de mel, bullir durant cinc minuts i quan 
comence a fer bombolla, retirar del foc. Posar 
unes gotes de pròpolis i deixar que s’atempre. 
Posar en un flascó de vidre i guardar en lloc sec 
i fosc. Prendre tres cullerades al dia.

REMEDI PER ALS MOCS

Mig got d’aigua tèbia
2 cullerades de mel
2 cullerades de vinagre de poma

Barrejar tot i remoure en el mateix got. Prendre 
2 o 3 vegades al dia.
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JOSÉ LUIS ALÓS RIERA
P/. del Pla, 10

T_ 96 559 01 66

LUCÍA HDEZ. PASCUAL
Av. País Valencià, 76

T_ 96 559 09 28

Mª CRISTINA ALÓS RIERA
Passeig del Comtat, 40

T_ 96 559 00 07

BLAS FUSTER BONET
Av. Ferrocarril, 19

T_ 96 559 05 26

Dies: 1- 7- 13- 14- 17- 18- 20- 23

Dies:  9- 10- 11- 12- 15- 16- 19- 22-28-

31

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
Cocentaina AGOST

HORARI DE TRENS
COCENTAINA-VALÈNCIA
De dilluns a divendres: 6:05- 8:57 -15:10-

19:47 

Dissabtes: 8:57- 15:10 

Diumenges: 8:57 - 12:05 - 15:10 - 18:32- 19:47

Consulteu els festius i canvis: www.renfe.com

TELÈFONS
Ajuntament 96 559 00 51

Policia Local 96 559 01 21

Guàrdia Civil 96 559 00 68

Bombers 96 559 24 51

Creu Roja 96 651 65 63

Centre de Salut Cita Prèvia 96 652 83 50

Centre de Salut Urgències 96 652 83 52

Res. Sanit. (Urgències) 96 652 88 00

Res. Sanit. (Centraleta) 96 553 74 00

Cementeri 96 559 11 29

Poliesportiu 96 559 11 54

Casa de la Juventut 96 559 27 95

Biblioteca Municipal 96 559 08 69

Centre Cult. El Teular 96 559 34 29

Oficina de Turisme 696 307 569

Centre Social R. Blanc 96 559 30 80

Ràdio Cocentaina 96 559 09 64

Museu Casa del Fester 96 650 07 49

Correus i Telègrafs 96 559 12 57

Aeroport (Alacant) 96 691 90 00

Aeroport (València) 96 370 95 00

Renfe (Alcoi) 96 552 12 60

Renfe (València) 902  240 202

Tanatori del Comtat 96 559 23 25

Tanatori Comarcal Mariola 676 488 785

TAXIS
José Bravo Luque 966 381 693

Tele Taxi 24 Horas 608 762 444

Ginés García García 678 582 765

P. Sánchez Fernández 670 538 157

AUTOBUSOS
La Alcoyana (Alcoi-Alacant) 96 552 05 62

Travicoi (Alcoi-València) 96 349 51 13

Subús 902 10 69 92

Informació d’interés

Dies: 2- 3- 4- 26- 29- 30

Dies: 5- 6- 8- 21- 24- 25- 27

Servei d’Informació a la Ciutadania

De dilluns a divendres, de 9h a 14h

Edific Ajuntament, planta baixa

Tlf. 96-559-00-51

HORARI CEMENTERI MUNICIPAL

MATINS: TOTS ELS DIES 07:30 a 14:30

HHHOOORRRAAARRRIII CCCEEEMMMEEENNNTTTEEERRRIII MMMUUUNNNIIICCCIIIPPPAAALLL

-Orgànic (contenidor verd):  des de les 05:00 h de la matinada fins a 

les 14:00 h del migdia

-La recollida domiciliària d’estris es realitza els dimecres i dissabtes de 

cada setmana cridant al telèfon: 96 533 04 77

Hi ha que cridar i passaran pel domicili a recollir els estris

-Envasos (contenidor groc): Els dimarts i divendres: Algars, Poble Nou 

de Sant Rafael i nucli urbà.

-Cartró (contenidor blau): 

  Dilluns: Pedanies i nucli urbà

  Dimecres: Comerços i indústria

  Dijous: Nucli urbà

  Dissabte: Pedanies i nucli urbà (segons necessitat)

-Vidre: Segons necessitat de buidat.

-Recollida d’oli: Segons necessitat de buidat.

-Arropa (Càritas): Segons necessitat de buidat.

LA BROSSA ES DIPOSITARÀ EN ELS CONTENIDORS
 DE LES 18:00H FINS LES 00:00H

SERVEI D’ARREPLEGADA DE BROSSA

ECOPARC                   

fins a

HORARI D’AUTOBUSOS- ESTIU
Alcoy-Cocentaina-Muro

Laborables: 6:15; 8:15; 9:15; 

10:15; 11:15; 12:15; 13:15;   

14:15; 16:15; 17:15; 19:15; 21:15.

Dissabtes i diumenges: 8:15; 

10:15; 11:15; 14:45; 16:15; 18:15; 

21:15

    Muro-Cocentaina-Alcoy

Laborables: 7:45; 8:45; 9:45; 

10:45; 11:45; 12:45; 13:45; 16:15; 

18:15; 20:15; 21:45

Dissabtes i diumenges: 9:15; 

10:45; 11:45; 15:15; 17:15; 19:15; 

21:45

Els passos són aproximats, podent variar en 
+/- *5min

Informació: 96.522.05.62
Nota: Es comunica a tots els usuaris que han de 

procurar abonar la tarifa del bitllet amb la moneda 

fraccionada exacta, sense que això siga obstacle 

perquè el conductor-perceptor est obligat al canvi, 

sempre que no supere la quantitat de 10€. 

DILLUNS, DIMECRES, DIVENDRES, DISSABTE I DIUMENGE:   

de 10:00 a 13:00 hores

DIMARTS -------------- de 16:00 a 19:00 hores

DIJOUS ------------------- TANCAT

Ecoparc mòvil: De 9h a14h. Dimarts (plaça el Mercat) i dijous (recinte 

de Fira. El Teular)                                  



Impost sobre béns
immobles, impost sobre
activitats econòmiques
i altres tributs municipals
Excepte Alacant i Xàbia

Fins al 8 d’octubre

suma.es | 965 292 000

Pague amb targeta o domicilie el seu rebut
Pot domiciliar fins al 23 de setembre
Ho carregarem en compte l’1 d’octubre




